
Anul XIV  nr. 9 (165) Septembrie 2024

anatul
Jurnal InTErrEGIOnalB Preşedinte fondator: Vasile TODI    < Preşedinte de onoare:  † IOAN

Vă place opera? Cuvântul ierarhului

Iubită mamă creștină, câți fii ai răstignit
și tu pe Golgota pântecelui tău?!

† IOAN al Banatului 

Fiul din parabolă își cere partea de avere cu 
care pleacă în lume și o risipește. 

Fiul lui Dumnezeu, Hristos Domnul, este trimis 
în lume să ne caute pe noi, cei ce  L-am părăsit pe 
Tatăl, pe Dumnezeu.

Hristos n-a fost trimis în lume de Tatăl să ne răs- 
cumpere cu aur și argint, ci să ne răscumpere cu 
scump Sângele Său. Aceasta este partea de avere a lui  
Hristos prin care ne-a răscumpărat din robia păcatului și a morții.

Hristos n-a venit să-i răscumpere doar pe cei vii, ci și pe cei 
morți. Iată nemărginita iubire a lui Dumnezeu! Dacă pentru un om 
viu s-ar mai găsi cineva să-l răscumpere, dar pentru un mort, cine 
și-ar mai vărsa sângele?!

De ce și pentru morți?! Pentru că omul, ființă dihotomică, nu 
sfârșește în țărână, ci trece prin țărână „dincolo“, acolo unde leg-
ile biofizice nu mai au nicio putere. Organismul uman, ca formă 
pluricelulară, se comportă și răspunde legilor biofizicii.

Timpul este piatra care l-a ținut mereu legat pe om de pământ 
și de cele pământești. Viața nu moare, ci, în Hristos, se mișcă 
spre Dumnezeu, adică nu către „nicăieri“, ci către Tatăl nostru cel 
Ceresc.

Unii se îndreaptă și azi către „nicăieri“. Hristos ne spune că, pe 
toți aceia care se întorc la Tatăl, îi va păzi pe drumul de întoarcere, 
ca să nu li se întâmple niciun rău, cum s-a văzut în „Pilda fiului 
risipitor“. La sfârșitul drumului, tatăl își îmbrățișează fiul; o dulce 
îmbrățișare dintre iubire și pocăință.

În contextul sfintelor slujbe din Biserica noastră, în Săptămâna 
Patimilor, vedem și noi cum Hristos, Fiul lui Dumnezeu, Se în-
toarce la Tatăl. Însă, pe cărarea către Cer, noi, oamenii, L-am 
așteptat ca pe un tâlhar la poalele Muntelui Golgota; pe Cel Care 
venise să aducă lumina în lume și să ne răscumpere, n-am vrut 
să-L lăsăm să Se întoarcă la Tatăl cel Ceresc, ci L-am răstignit ca 
pe un tâlhar. Am făcut din Iubire tâlhar.

Ce cugetare, ce judecată, să pui pe aceeași treaptă valorică 
tâlhăria cu iubirea!

Dar să nu-i judecăm pe cei din vechime, căci și noi, azi, iubim 
tâlhăria și urâm iubirea.

O, ce îndrăzneală să stai la pândă pe drumul Golgotei și să-L 
răstignești pe Fiul lui Dumnezeu în drumul Său spre Tatăl!

Iubite frate creștine, ce ar fi în inima ta, dacă, în zorii zilei de 
mâine, ar veni cineva să-ți spună că fiul tău a venit aseară de de-
parte, din lume, și a fost ucis la marginea satului?!

Noi, oamenii, L-am făcut să plângă și pe Dumnezeu. Doamne, 
nu mai plânge, căci acum, la lumina Învierii Fiului Tău, cu la-
crimi în ochi Ție ne rugăm: Ajută-ne să ne întoarcem de pe cărările 
pierzării, la Crucea iubirii Fiului Tău! Doamne, se vor întâlni 
vreodată lacrimile mele cu ale Tale în Iordanul iubirii?! Doamne, 
ajută-mă să grăiesc cu Tine în cea mai sfântă limbă omenească, 
graiul lacrimilor.

Poate veți zice că noi n-am fost părtași la Răstignirea lui Hristos, 
noi avem mâinile curate, așa cum a spus și Pilat: „Nevinovat sunt 
de sângele Dreptului Acestuia.” Dar, iubită mamă creștină, câți fii 
ai răstignit și tu pe Golgota pântecelui tău?!
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Soprana Kristine Opolais, recunoscută pentru rolurile sale de 
pe cele mai importante scene ale lumii, de la Metropolitan  

Opera New York, la Wiener Staatsoper, Teatro alla Scala și Royal  
Opera House Covent Garden, s-a născută în ziua de 12 noiembrie 
1979, în Rēzekne, Republica Sovietică Socialistă Letonă. Artista are 
o deosebită pasiune pentru operele lui Puccini, iar rolurile principale 
din opere i-au adus o recunoaștere pe scară largă la cele mai importante 
teatre de operă din lume.

Despre Opolais, presa britanică a scris de asemenea că este „cea 
mai bună soprană de Puccini a momentului” (The Telegraph). Kristine 
Opolais a înregistrat Puccini alături de renumitul tenor Jonas Kaufman, 
într-un disc lansat alaturi de Sony, care a fost distins cu un Premiu 
Grammy.
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PISCHIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„În primul rând, avem nevoie de o rețea de canalizare în satele aparținătoare 
și rețea de gaze naturale!“

Andrei OBREJA - Director administrativ al Aeroportului Internațional „Traian Vuia“ Timișoara

Pagină realizată de prof. Camelia FOGAȘ

Atunci când m-am hotărât să-l intervievez pe viitorul edil al comunei Pișchia, domnul Vasile Todi mi-a spus:
„Dragă Camelia, te-aș ruga să reții că Andrei Obreja este un exemplu de tânăr cu un parcurs academic 

impresionant! Admis la patru celebre facultăți din străinătate, el a ales Universitatea din Manchester pentru a 
urma cei patru ani de studiu, absolviți ca șef de promoție, la capătul cărora a ales să se întoarcă în țară. Nu îți vine 
să crezi? Și totuși este adevărat. Deși este genul de intelectual care știe să tacă multe, consătenii săi cunosându-i 
dedicarea și cunoștințele solide acumulate de-a lungul anilor, i-au acordat, la alegerile din acest an, toată încre-
derea lor, considerând că acest foarte tânăr domn este un nobil model de urmat.” Acum, când recitesc interviul, îi 
dau dreptate domnului Todi.

Domnule director, vă spun astfel pentru că acum când stăm 
de vorbă sunteți încă directorul unuia din cele mai importante 
aeroporturi ale țării...

Vă mulțumesc!
Domnule director, nu v-ați gândit să rămâneți în Anglia?
Nicidecum! Am plecat în Anglia la studii cu gândul să mă întorc. 

Niciodată nu m-am gândit să rămân acolo. Nu a fost dorința mea să 
mă mut acolo. Așa am spus și așa am făcut. M-am întors.

Este demn de admirat că ați decis să vă întoarceți, să nu 
rămâneți acolo.

Doamnă profesor, am vrut doar să fac studiile în Anglia. Acesta 
a fost obiectivul. Știam că englezii fac foarte bine ceea ce fac în țara 
lor. Dacă ne uităm, vom vedem că Marea Britanie funcționează foarte 
bine și știm cu toții acest lucru. Atunci m-am gândit că ar fi foarte 
benefic pentru mine să fac studiile acolo, să învăț din experiența lor, 
dar întotdeauna am fost cu gândul să mă întorc în România și să aplic 
aici ceea ce am învățat acolo.

Ce specializare aveți?
Am specializare în administrarea afacerilor și economie, după 

care am făcut cibernetica și statistica.
Domnule director, aveți și pregătirea practică și teoretică la nivel  

înalt. Haideți să evidențiem ce proiecte prioritare aveți pentru Pișchia  
pe care le veți implementa, în viitor, în demnitatea de primar?

În primul rând, avem nevoie de o rețea de canalizare în satele apar- 
ținătoare și rețea de gaze naturale. Acestea nu există în toată comuna. 
Este doar rețea de canalizare în reședință de comună, dar în satele apar- 
ținătoare nu. Asta e cea mai mare dorință a oamenilor, să se imple-
menteze un asemenea proiect foarte necesar pentru o comună modernă.  
Apoi rețeaua de gaz, care se află în acest moment în faza de licitație.

Când considerați că puteți începe implementarea acestui 
deziderat?

Implementarea va începe, firesc, după ce îmi iau eu mandatul. 
Acestea sunt hopuri pe care trebuie să le trecem. Trebuie să găsim 

finanțare pentru o parte din proiect, fiindcă o treime din suma necesară 
este finanțată prin „Anghel Saligny”. Restul de 2 milioane de euro va 
trebui găsit pe undeva o sursă. Personal, sunt încrezător că vom reuși.

Domnule director, dacă puteți, vă rog să explicați cum veți reuși 
să implementați acest proiect foarte util pentru comuna Pișchia?

Există mai multe variante: ori să obținem finanțare de la 
Consiliul Județean, ori de la guvern, ori printr-un împrumut pe mai 
mulți ani pentru a acoperi acest cost de 2 milioane de euro. Știu acum 
că aproximativ 8 milioane de euro vor veni prin programul „Anghel 
Saligny” și mai este nevoie de 2 milioane de euro. Deci, în total, 10 
milioane de euro costă proiectul.

Pentru cititorii noștri, mă puteți ajuta să consemnez și alte 
proiecte?

Doamnă profesor, noi avem două sate aparținătoare, care sunt  
unite de o pantă care este cea mai abruptă pantă din județ și, astfel, este 
o atracție pentru cicloturism. Foarte mulți împătimiți de cicloturism 
vin în zona aceea datorită acelei pante spectaculoase între Bencecu 
de Sus și Bencecu de Jos. Aș vrea să amenajez locul acela, care e un 
fel de inel, să îl fac  corespunzător pentru activitatea de cicloturism.

Care ar fi primul pas?
Trebuie asfaltat. Aș dori să fac și o pistă de biciclete pentru tinerii  

profesioniști sau amatori. Pe lângă drumul acela, care este în pantă, să fie 
și o pistă de biciclete amenajată. Vor fi și panouri de informări turistice 
pe toată ruta, popasuri amenajate, locuri unde poate să se oprească 
omul, cu acces la apă, cu scaune, mese, umbră și verdeață. Chiar și 
în acest moment tinerii vin acolo, deși nu e nimic amenajat. Deci,  
este un punct de mare atracție panta aceea. Tinerii vin să peda-leze, 
dacă amenajăm putem să emitem pretenții pentru anumite concursuri 
de cicloturism, care să se desfășoare acolo în zonă. Eu asta mi-aș dori 
și, astfel, vom atrage atenția către acea zonă, unde să se desfășoare 
activități sportive. Atunci și localnicii au de câștigat. Pot să facă 
anumite activități economice care să profite din urma turismului.

(va urma)

Din albumulcu poze rareNe-am interesat pentru dumneavoastră
Amenzile pentru depășirea limitei de viteză

După cum se știe, amenda este redusă cu 50% dacă va fi 
plătită într-un interval de 15 zile, conform prevederilor 

legale. Iată în continuare care sunt amenzile pentru depășirea 
limitei de viteză maximă admisă: 

u depășirea limitei de viteză cu 10 până la 20 km/h: 2-3 
puncte de amendă; u depășirea limitei de viteză cu 21 până la 
30 km/h: 4-5 puncte de amendă; u depășirea limitei de viteză 
cu 31 până la 40 km/h: 6-8 puncte de amendă; u depășirea 
limitei de viteză cu 41 până la 50 km/h: 9-20 puncte de amendă;  
u depășirea limitei de viteză cu peste 50 km/h: 9-20 de puncte 
de amendă + suspendarea permisului de conducere 
pentru 90 de zile; u depășirea limitei de viteză 
cu peste 70 km/h: 9-20 de puncte de amendă + 
suspendarea permisului de conducere pentru 120 
de zile.

Cunoscutul fotbalist Marcel Răducanu, în centrul imaginii, îmbrățișat de 
colegul său Emerich Dembrovschi, având alături mari personalități ale spor-
tului timișorean, care l-au invitat la o agapă frățească în orașul de pe Bega. 
Ultimul din stânga pozei, bunul prieten al marelui sportiv, domnul Gheorghe 
Lăpădat, directorul general al Fondului Național de Garantare a Creditelor 
pentru Întreprinderile Mici şi Mijlocii. Tot în stânga fotografiei, în costum, 
președintele Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, domnul Vasile Todi.
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 Pagină coordonată de Camelia DINA

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Așezări din Țara Făgetului - SINTEȘTI
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Restituiri făgețene - LIX

Satul Jupânești se află aşezat la 
poalele Munţilor Poiana Ruscă, 

și este cunoscut prin numărul mare de 
olari, iar din anul 1980, prin  organizarea 
un târg anual al olarilor şi manifestarea 
cultural-artistică „Vatră de olari”, aflată 
la a 43-a ediție.

Numele provine din antroponimul Sintea, un hipocoristic a lui 
Axinte, fiind menționat pentru prima dată în anul 1511 sub 

forma Senthesd, cu ocazia unui proces dintre Gheorghe de Bradenburg 
și mai mulți sinteșteni. Din epoca modernă și până la instaurarea regi-
mului comunist, Sinteștiul a fost una dintre cele mai populate și mai 
dinamice localități din zona Făgetului. Nu întâmplător aici a activat 
preotul cărturar Partenie Gruescu, participant și cronicar al revoluției 
de la 1848-1849 din zona Făgetului, prima personalitate cunoscută din 
această zonă.  Din secolul al XIX-lea constatăm un interes deosebit 
a sinteștenilor pentru educația copiilor. Astfel, între anii 1816-1881, 
15 sinteșteni au absolvit Preparandia din Arad, cel mai mare număr 
de absolvenți din protopoiatul Făget: Mihailovici Alexandru (1816), 
Popescu Atanasie (1843), Gaşpar Partenie (1851), Făraş Partenie 
(1852), Popescu Nicolae (1856), Dragomirescu Climent (1854), 
Fileriu Atanasie (1855), Curiacu Simion-senior (1855), Curiacu 
Simion-junior (1855), Fileriu Petru (1855), Glava 
Atanasie (1855), Petriman Iosif (1855), Ţona 
Ioan (1855), Ţona Simeon (1855), Făraş Atanasiu 
(1857) și Faraş Ioan (1881). Nu întâmplător se 
consemnează într-un protocol din ianuarie 1893 
că școala era frecventată de 84 de elevi.

Primul cor biseriesc este menționat în anul 
1852, fiind condus de către învățătorul Florian 
Ștefanovici, cor ce ar fi participat la întâmpinarea 
împăratului Franz Iosif la Coșevița. La 12 noiembrie 1889, comitetul 
parohial din Sintești a hotărât înființarea unui cor bisericesc. 
Cuprinzând de la început 30 de coriști dirijați de învățătorul Traian 
Mihailovici, corul plugarilor din Sintești se va impune în zona 
Făgetului, iar după Marea Unire la numeroase concursuri organizate 
în diferite locuri din Banat, obțînând rezultate remarcabile. Devenit 
cor mixt, a fost condus până în anul 1926 de Traian Mihailovici, apoi 
de învățătorul Ioan Faur (1926-1932) și de țăranii Simion Cureac 
(1932-1935) Vasile Lăzărescu (1935-1960), Achim Penda (1960-
1961), Nicolae Icobescu (1961-1967), Costel Mihăescu (1968-1969), 
Csizmarek Ladislau (1970-1976) și Emil Mert (1976-1997). Din 
1932 corul din Sintești poartă numele de „Societatea corală și de 
fanfară Înfrățirea”. În anul 1909 a luat ființă la Sintești și o formație 
de călușari care până în 1998 a făcut numeroase turnee atât în țară cât 
și în străinătate. În această zonă s-a constituit și un grup de rezistență 
anticomunistă, codus de maiorul Vasile Duma din Sintești. Grupul 
acționa în zona munților Poiana Ruscă, în strânsă legătură cu alte 
grupuri din județele Hunedoara și Alba. În 14 mai 1950, Securitatea 
Lugoj l-a arestat pe Vasile Duma și pe alți 43 de membri ai grupului. La 
5 decembrie 1950, prin Sentința nr. 488 a Tribunalului Militar Sibiu, 
Vasile Duma a fost condamnat la moarte pentru uneltire împotriva 
statului, fiind executat la 24 mai 1951. Decesul a fost înregistrat abia 
în 1 martie 1965 și, apoi, comunicat familiei.

Așezată în dreapta râului Bega, la cca 7 Km nord-est de Făget, 

localitatea a fost consemnată în documente în diferite 
forme: 1597 Sentest, 1612 Zintest prediu, 1690-1700 
Csintyesti, 1796 Szintiest, 1913 Bégaszentes. Ca și 
în cazul altor localități, finala -ești (maghiarizată în 
-esd și -est), tipic românească, indică faptul că satul 
a fost din cele mai vechi timpuri locuit de români. 
La începutul secolului al XVl-lea este menționat ca 
stăpânind moșia Sintești Ludovic Dracula de Sintești, 
fiul lui Vlad Țepeș, iar într-un document din 1535 Ladislau și Ioan 
Dracula de Sintești, nepoții temutului domn muntean. La 1597, 
principele transilvan Sigismund Báthory donează satul lui Ştefan 
Tӧrӧk, în 1612 Gabriel Bethlen îl donează lui Katalin Török, iar 
în 1620, când se stinge familia Török, Gabriel Bethlen, principele 
Transilvaniei îl donează lui Ștefan Bethlen. În anul 1554 Sinteștiul 
avea 10 case declarate, în 1569, 20 case și în 1776, 142 case, fiind, 

după Fârdea (173 case), cea mai populată localitate 
din zona Făgetului. Harta militară din 1772 şi 
dicţionarul Korabinsky consemnau 147 de familii 
la Sintești. În anul 1869 avea 193 de  case și 950 
locuitori, din care 941 români, în anul 1880 avea 
182 de case case și 864 locuitori, din care 859 
români; în 1900 avea 217 case și 927 locuitori, 
din care 924 români; în 1910 avea 221 case și 935 
locuitori, din care 924 români; în 1930 avea 903 

locuitori, din care 889 români; în 1992 avea 534 locuitori, din care 
529 români; în 2002 avea 496 locuitori, din care 484 români; în 2011 
avea 463 locuitori, din care 443 români.

Din punct de vedere administrativ, în secolele XVI-XVII făcea 
parte din districtul Margina, la sfârșitul secolului al XVII-lea din 
districtul Făgetului, după instaurarea stăpânirii habsburgice în Banat 
aparținea districtului Lugoj și cercului administrativ Făget, în 1779 
făcea parte din comitatul Caraș, plasa Căpâlnaș, iar după 1881 din 
comitatul Caraș-Severin, plasa Mureș. De la 1919 face parte din 
județul Caraș-Severin, plasa Birchiș, fiind secretariat cercual pentru 
comune Bulza, Groși și Temerești. Prin Legea pentru unificarea 
administrativă din 14 iulie 1925, pusă în aplicare în anul următor, 
Sinteștiul făcea parte din judeţul Severin, plasa Margina, apoi plasa 
Făget, iar din 1950 devine sat al comunei Margina.

Prima biserică din Sintești a fost construită din lemn la marginea 
sudică a satului, în anul 1737, iar actuala bierică în anul 1811. Printre 
şcolile primare înfiinţate în 1774 se află şi şcoala din Sintești unde 
învăţau şi copiii din Temerești, Margina, Zorani, Nemeșești şi Coștei.

Sinteștiul și-a legat numele de momente importante din istoria 
Banatului:  revoluția de la 1848-1849, mișcarea națională românească, 
protestele împotriva încercărilor guvernelor maghiare de a coloniza 
zona Făgetului, Marea Unire din 1918, Primul Război Mondial, Al  
Doilea Război Mondial, promovarea culturii și spiritualității bănățene, 
rezistența împotriva instaurării regimului comunist etc.

Jupânești - la cea de-a 43-a ediție a manifestării cultural-artistice „Vatră de olari”
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Darius Adrian POSTELNICU - Primar al orașului Jimbolia

„Vă doresc un an plin de realizări, învățăminte noi și experiențe frumoase!“

La Jimbolia, prima zi de grădiniță, școală 
și liceu a început plină de emoții!

Pe data de 9 septembrie, Jimbolia a fost 
martora unei zile speciale, marcând începutul 
noului an școlar. Atât copiii de grădiniță, elevii 
de școală generală, cât și liceenii au trecut pragul 
instituțiilor de învățământ cu zâmbete, emoții 
și entuziasm, încurajați de părinți, profesori și 
autorități.

Prima oprire a festivităților a avut loc la 
noua grădiniță situată pe strada Republicii, unde 
copiii au fost primiți cu brațele deschise de 
educatoare. 

Noua clădire, modernă și primitoare, a fost 
decorată cu baloane colorate, iar micuții au pășit 
curioși în sălile de clasă, pregătiți 
pentru jocuri și învățare.

A doua etapă a zilei s-a 
desfășurat la școala gimnazială, 
unde curtea instituției a fost pli-
nă de elevi, părinți și profesori 
nerăbdători să își întâlnească 
noile clase. 

Directorul școlii a vorbit des-
pre importanța muncii în echipă 

Proiectul „Ghiozdanul de Școală”

În fiecare toamnă, când clopoțelul școlii 
sună din nou, sute de copii din Jimbolia 

așteaptă cu nerăbdare să-și înceapă aventura 
educațională. Cu toate acestea, pentru unii dintre 
acești copii, acest început poate fi unul marcat de 
obstacole, din cauza lipsei de resurse și rechizite 
necesare pentru a învăța cu succes. În perioada 
28 august - 6 septembrie, Interact Jimbolia, în 
colaborare cu Rotaract Jimbolia, a lansat prima 
ediție a proiectului „Ghiozdanul de Școală”. Prin 
acestă activitate se dorește sprijinirea copiilor, 
oferindu-le ghiozdane pline cu rechizite esențiale. 
Cu ajutorul donațiilor, acești copii au posibilitatea 
să înceapă școala cu zâmbetul pe buze și cu 
speranța unui viitor mai bun.    

Mulțumim pentru sprijinul vostru și pentru 
că faceți parte din acest efort de a face educația 
accesibilă pentru toți copiii.

Toate rechizitele adunate au fost distribuite 
în cinci unități de învățământ din Jimbolia și 
Comloșu Mic.

În data de 7 septembrie 
2024, SVSU Jimbolia 

a sărbătorit primirea de noi 
echipamente, esențiale în 
lupta acestora împotriva in- 
cendiilor și gestionării situa-
țiilor de urgență. 

O parte dintre aceste 
echipamente au fost achi-
ziționate de Primăria orașului 

Jimbolia, iar cealaltă parte a fost 
asigurată de Rotary Club Jimbolia, 
prin fondurile strânse din diverse 
proiecte. 

La acest eveniment au participat, 
de asemenea, și reprezentanți ai  
Rotaract și Interact Jimbolia, ală-
turi de alți parteneri care susțin 
activitatea SVSU Jimbolia.

dintre profesori, părinți și elevi pentru a obține 
rezultate excelente în noul an școlar. 

Liceul Tehnologic din Jimbolia a încheiat 
această zi plină de evenimente, cu liceeni care 
s-au reunit în curtea școlii pentru a începe un 
nou capitol al educației lor. 

Directorul liceului a ținut un discurs în 
care a subliniat importanța educației tehnice și 
vocaționale, pregătind elevii pentru provocările 
viitorului. 

Atmosfera festivă a fost completată de pre- 
zența primarului orașului, care a adresat un 
mesaj de încurajare, precum și de reprezentanți 
ai poliției și ai bisericii.

„Dragi elevi, părinți și profesori, cu bucurie 
anunțăm deschiderea unui nou 
capitol în educația copiilor noștri! 
Azi, în Jimbolia, am dat startul 
oficial anului școlar 2024-2025. 
Vă doresc un an plin de realizări, 
învățăminte noi și experiențe fru-
moase! Succes tuturor!“, a spus 
edilul orașului Jimbolia, domnul 
Darius Adrian Postelnicu, la des-
chiderea anului școlar.

Noi echipamente pentru SVSU Jimbolia

În weekendul de vineri și sâmbătă, 6 și 7 
septembrie, Grădina de Vară din Jimbolia 

a fost gazda celei de-a treia ediții a Festivalului 
Border’s of Rock, un eveniment care a adus 
împreună iubitorii muzicii rock din întreaga 
regiune. A treia ediție a festivalului a demonstrat 
încă o dată că Border’s of Rock este un eveniment 
care crește de la an la an. Organizatorii au depus  
un efort considerabil pentru a asigura buna desfă- 
șurare a evenimentului, de la sunet și lumină, 
până la logistică și securitate.

Border’s of Rock



5

Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină coordonată de prof. Rodica DOBRA

„Este esențial ca tinerii să aibă acces la resurse care să le permită să își descopere 
pasiunile și talentul!“

Vermeșul poartă și va purta inițiativele pe care Ion Iacob Damian le-a implementat în această comună 
atât de dragă lui. Iar eforturile sale de a menține transparența în actul administrativ sunt demne de 

laudă. Astfel că, într-o întâlnire plină de căldură și deschidere, primarul ne-a împărtășit viziunea sa asupra tine-
rilor din comunitate și a valorilor fundamentale care îi pot ajuta să își clădească un viitor solid. De altfel, această 
discuție a fost o oportunitate prețioasă de a înțelege viziunea unui lider local și de a reflecta asupra modului în 
care comunitatea poate susține dezvoltarea tinerilor, punând accent pe credință, muncă și viziune comună.

Ion Iacob DAMIAN - Primar al comunei Vermeș,

Domnule primar, dacă în interviul tre-
cut ați vorbit despre Asociația Primarilor 

din Banatul Istoric, al cărei vicepreședinte de Caraș-Severin 
sunteți, azi aș dori să vă întreb, știindu-vă ca un om credincios, 
despre credință, despre credința ca fundament.

Doamnă profesor Dobra, îmi cereți să vorbesc despre un subiect 
drag mie și tuturor vermeșenilor mei, un subiect pe care nu ar fi su-
ficient dacă l-am aborda strict în sens religios, ci și ca pe o formă de 
încredere în sine și în comunitate.

Și mai interesant! Vă ascult, domnule primar!
Doamnă profesor, credința în propriile abilități și în sprijinul 

celor din jur poate face minuni. În acest sens, eu vorbind acum cu 
dumneavoastră, care dascăl fiind îmi solicitați acest interviu, m-aș 
îndrepta cu răspunsul spre tineri, pentru că tinerii trebuie să creadă 
că pot realiza orice își propun, iar comunitatea trebuie să le ofere acel 
suport necesar pentru a-și îndeplini visurile.

Pentru construirea unui viitor!
Exact, eu am mai vorbit despre responsabilitatea tinerilor de a-și 

modela viitorul, dar și despre rolul adulților în acest proces, și cred 
în continuare că noi, ca lideri, trebuie să le oferim oportunități de 
educație și dezvoltare. Este esențial ca tinerii să aibă acces la resurse 

care să le permită să își descopere pasiunile și talentul. Fie că e vorba 
de programe educaționale, ateliere sau stagii, fiecare experiență îi 
ajută să construiască un viitor mai bun.

Ce-mi puteți spune, pentru tinerii din comuna dumneavoastră, 
și nu numai, despre importanța muncii?

Doamnă Dobra, munca nu trebuie privită doar ca act de a câștiga 
bani, ci ca o modalitate de a contribui la bunăstarea comunității și de 
a-ți descoperi adevărata valoare. Munca, indiferent de domeniu, ne 
învață disciplina, responsabilitatea și respectul pentru efortul altora. 
Personal, eu încurajez tinerii să își asume sarcini, să muncească din 
greu și, mai ales, să nu se teamă de eșec. Fiecare experiență este o 
oportunitate de a învăța și de a crește.

Aveți un apel, un mesaj pentru tinerii comunei dumneavoastră?
Dacă aș avea un apel, acesta ar fi, nu atât către tineri, cât mai 

ales către cei aflați la vârsta maturității înțelepte, astfel că apelul meu 
ar fi pentru unitate și colaborare între toate segmentele comunității. 
Pentru că, vedeți, dumneavoastră, dacă ne unim forțele, putem crea 
un mediu mai bun pentru tineri. Fiecare dintre noi are un rol de ju-
cat. Educația și lucrul în echipă sunt cheia succesului. Trebuie să fim 
modele pentru ei, să le arătăm că prin muncă și perseverență se poate 
ajunge departe.

America, ai grijă că te prăbușești! 
Și ne tragi și pe noi după tine!

              Adrian SEVERIN

Colt Gray, un elev la un liceu din Georgia, SUA, 
în vârstă de 14 ani, este acuzat că a ucis doi 

elevi şi doi profesori cu o puşcă de tip AR la începu-
tul acestei luni. Alte şapte persoane – şase studenţi 
şi un profesor – au fost rănite prin împuşcare, iar alţi 
doi elevi au suferit alte răni, afirmă autorităţile. Tatăl 
suspectului din atacul armat de Liceul Apalachee, 
SUA, a fost arestat în legătură cu incidentul care a 
provocat moartea a patru persoane, potrivit Biroului 
de Investigaţii din Georgia, citat de CNN. Conform 
anchetatorilor, pușca semiautomată i-a oferit-o cadou 
de Crăciun în 2023, permițând astfel, cu bună-știință, 
ca fiul său să aibă o armă.

Cristina Irimie, o profesoară de matematică în 
vârstă de 53 de ani, din România, este una dintre vic-
timele atacului armat care a avut loc la acel liceu.

Cine nu pot primi 
bunuri prin testament

Nu pot primi prin testa-
ment bunuri, conform 

art. 990 C. civ și art. 991 C. 
civ.: u medicii, farmaciștii sau 
alte persoane care îi acordau, în 
mod direct sau indirect, îngrijiri 
de specialitate dispunătorului 
pentru boala care este cauză a 
decesului; u preoții sau alte 
persoane care acordau asistență 
religioasă dispunătorului pen-
tru boala care este cauză a de-
cesului; u notarul public care 
a autentificat testamentul; u 
interpretul care a participat la 
procedura de autentificare a 
testamentului; u martorii în 
cazurile prevăzute la art. 1034 
alin. (2) și art. 1047 alin. (3) 
C. civ.; u agenții instrumenta-
tori în cazurile prevăzute la art. 
1047 C. civ.; u persoanele care 
au acordat 
asistență 
juridică la 
redactarea 
testamen-
tului.

Sfatul bunicii…
Floarea în privința căreia bunicii 

te avertizau în copilărie că sub 
nicio formă nu trebuie să dormi cu ea în 
cameră este crinul, parfumul său poate 
aduce somnul de veci. În timp, aceste vorbe s-au uitat, 
dar ele ascund o fărâmă de adevăr. Adevărul este că 
toate speciile de crini sunt toxice, într-o măsură mai 
mare sau mai mică. Întreaga plantă este periculoasă, de 
la bulb și până la rădăcină, inclusiv pentru copii și ani-
male.  Bulbul este cel care conține toxine puternice, sco- 
pul lor fiind acela de a se proteja de rozătoare. Însă, 
otrava ajunge în tulpină și în staminele florilor. Astfel 
că, atunci când vine vorba de crini, este mai bine ca 
aceștia să fie admirați în grădină, nu aduși în casă.

Cele șapte Sfinte Taine ale Bisericii
Sfintele Taine sunt lucrări văzute, institu-

ite de Mântuitorul Hristos şi încredinţate 
Sfintei Sale Biserici, prin care se împărtăşeşte ce-
lor care le primesc harul nevăzut al Sfântului Duh, 
scopul lor fiind mântuirea şi sfinţirea credincioşilor.

Cele șapte Sfinte Taine sunt singurele mijloace 
de împărtăşire a harului. Ele sunt necesare oricărui 
creştin pentru mântuire și sunt următoarele:

Botezul - Mergând, învăţaţi toate neamurile, 
botezându-le în numele Tatălui şi al Fiului şi al 
Sfântului Duh!” (Matei 28, 19).

Mirungerea - „Iar Cel Care ne  
întăreşte pe noi… şi ne-a uns pe noi  
este Dumnezeu, Care ne-a şi pecet- 
luit pe noi” (II Corinteni 1, 21- 22).

Sfânta Euharistie (Împărtă-
şania) – „Luaţi, mâncaţi, acesta este Trupul Meu…, 
apoi luând paharul şi mulţumind, a zis: Beţi dintru 
acesta toţi, acesta este Sângele Meu, al legii celei 
noi…” (Matei 26, 26-28).

Pocăinţa sau Mărturisirea – „Luaţi Duh Sfânt, 
cărora le veţi ierta păcatele se vor ierta lor; şi cărora 
le veţi ține vor fi ţinute” (Ioan 20, 22-23).

 Taina Preoţiei – „Precum M-a trimis pe Mine 
Tatăl, şi Eu vă trimit pe voi” (Ioan 20, 21-23).

Taina Nunţii –  „Nu este bine să fie omul singur;  
să-i facem ajutor potrivit pentru el” (Facere 2, 18).

Taina Sfântului Maslu –„De este cineva bolnav 
între voi, să cheme preoţii Bisericii şi să se roage 
pentru dânsul, ungându-l cu untdelemn întru nu-
mele Domnului. Şi rugăciunea credinţei va mântui 
pe cel bolnav… şi se vor ierta lui” (Iacob 5, 14-15) 
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină coordonată de Luminița MUNTEANU

„Ne dorim, sincer, o comună sustenabilă, care să ofere oportunități 
de dezvoltare pentru toți cetățenii săi!“

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Cu domnul Petru Carebia, membru fondator al Asociației Primarilor din Banatul Istoric am stat, pe pra-
gul acestei toamne, vorbind despre ceea ce domniei sale îi este foarte drag, mai exact despre comuna sa.

 Epigrame, epigrame...
 Se consideră că 106 ani este 

timpul necesar pentru a transforma 
maimuța în doctor în științe.

John E. LITTLEWOOD
Unui filozof pleşuv

Măiastră-i natura! În veci nu greşeşte;
Ci toate le pune la loc potrivit:
Deasupra o Lună, sub care domneşte
O noapte adâncă şi fără sfârşit!

Ion Luca CARAGIALE

Bună ziua, domnule primar! Vă 
mulțumesc că ați acceptat să ne vorbiți 
despre comuna dumneavoastră, rugân-
du-vă, pe scurt, pentru cititorii noștri din 
alte județe, să începem cu trecutul.

Bună ziua! Mulțumesc pentru invitație. 
Comuna Coșteiu, doamnă Munteanu, are o 

istorie bogată, atestată fiind documentar din anul 1597, o comună care 
s-a format în jurul unui castel medieval. De altfel, încă din anul 1650 
într-un defter, adică într-un registru turcesc, apare numele românesc 
al satului Valea Lungă. Și un alt fapt demn de consemnat îl reprezintă 
construcția stăvilarului de la Coșteiu în perioada 1759-1760.

Se poate vorbi de o comunitate agricolă la Coșteiu?
În trecut, dat fiind pământul binecuvântat al Banatului, da, am 

fost o comunitate agricolă, iar tradițiile noastre au fost păstrate de 
generații. De-a lungul anilor însă, am cunoscut, la nivel comunal, o 
dezvoltare graduală, începând cu modernizarea infrastructurii, care a 
permis accesul mai bun la servicii și facilități.

Așadar, se pare că infrastructura a avut un rol important în 
evoluția comunei. Care sunt, în opinia dumneavoastră, cele mai 
mari realizări ale comunei în ultimii ani?

Să știți că am realizat multe lucruri frumoase. Am reușit să 
modernizăm drumurile principale, să îmbunătățim sistemul de apă 
și canalizare și să dezvoltăm un parc public, care a devenit un loc 
de întâlnire pentru comunitate. În plus, am derulat diverse proiecte 
pentru sprijinirea educației și a culturii, inclusiv reabilitarea școlilor 
și organizarea de evenimente culturale. Și, când spun „evenimente 
culturale”, nu pot să nu fac trimitere la minunatul Ansamblu 
Folcloric „Florile Stavilarului Junior”, care a fost înfiinţat cu intenţia 
de a valorifica şi duce mai departe obiceiurile şi tradiţiile folclorice 
specifice comunei, tradiții care au fost păstrate cu mândrie de fiii 
satului Coșteiu.

Cine sunt componenții acestui ansamblu?
Ansamblul este compus în marea majoritate din persoane 

tinere, continuatori ai tradiţiilor populare din zona Lugojului şi are 
numeroase participări la festivalurile şi concursurile de folclor din 
ţară și străinatate.

Foarte interesant! Credeți că aceste realizări au avut un 
impact asupra comunității?

Absolut! Aceste fapte sau realizări, ca să le spun astfel, nu 
doar că îmbunătățesc calitatea vieții locuitorilor, dar contribuie și 
la stimularea coeziunii sociale. Oamenii se simt mai implicați în  
comunitate și mai mândri de locul unde trăiesc. Vedeți, dumneavoastră, 
este important să menținem această direcție pentru a oferi un viitor 
mai bun generațiilor următoare.

Vorbind despre viitor, care sunt planurile pe termen lung 
pentru comuna Coșteiu?

În următorii ani, ne propunem să continuăm dezvoltarea 
infrastructurii, să investim în energii regenerabile și să promovăm 
chiar și turismul local. De asemenea, dorim să atragem investitori 
prin facilități care să sprijine afacerile locale și să creăm noi locuri de 
muncă. Ne dorim sincer, doamnă Munteanu, o comună sustenabilă, 
care să ofere oportunități de dezvoltare pentru toți cetățenii săi.

Sună foarte promițător! Domnule primar, ce mesaj ați dori să 
transmiteți locuitorilor comunei?

Vreau să le transmit să continue să fie implicați, să participe activ 
la viața comunității și să vină cu sugestii. Este important să lucrăm 
împreună și să ne unim forțele pentru a face din comuna noastră un 
loc mai bun pentru toți. Fiecare voce contează, doamnă Munteanu, 
iar împreună putem realiza lucruri minunate!

Domnule primar, vă mulțumesc pentru timpul acordat și pentru 
informațiile împărtășite. Vă dorim mult succes în continuare!

Și eu vă mulțumesc! A fost o plăcere să vorbesc despre comuna 
noastră.

Știri pe scurt
n Industria nunților continuă să producă mulți bani. Totodată, 

și „industria divorțurilor”. Potrivit datelor publicate de Institutul 
Național de Statistică (INS), în prima jumătate din 2024, o căsnicie 
s-a încheiat la fiecare șapte minute. Din partea bărbaților, cele mai 
multe divorțuri sunt cerute din segmentul de vârstă 45-49 de ani, iar din partea femeilor, cele 
care au între 35 și 39 de ani. n Elevii care se îmbracă nepotrivit pentru mediul școlar pot 
fi dați fără probleme afară de la ore. Profesorii nu mai sunt obligați să le permită acestora 
accesul cu fuste scurte, pantaloni rupți și decolteuri adânci. Pe de altă parte, copiii și părinții 
primesc dreptul de a cere explicații profesorilor pentru notele date. Iar directorii vor raporta 
cazurile de absenteism la Protecția Copilului. n Alegerile prezidențiale din România, de la 
finalul anului 2024, costă circa 1,39 miliarde de lei, a anunțat purtătorul de cuvânt al Guver-
nului, Mihai Constantin.

Rădăcini spirituale
Apărați mintea pruncilor așa cum 

își apără pasărea puii în cuib!
                     † IOAN al Banatului

Iubiți credincioși, oare și în spațiul men-
tal al neamului nostru mai sunt mulți oa-

meni care se luptă și azi să stingă Soarele? Azi 
se taie, nu capul pruncilor, ci li se taie mintea. 
De nu le vom păzi mintea, iubite mame, vom 
deveni în curând un neam cu capul tăiat. Apărați 
mintea pruncilor așa cum își apără pasărea puii 
în cuib, cu aripile ei, de păsările răpitoare. 
Mutați mințile pruncilor din această lume în 
lumea Pruncului Iisus. Este singura lume unde 
vom trăi întru bucuria Duhului Sfânt.     

Iubiților, viața omului nu este o sumă de 
amintiri precum nici veșnicia nu este o sumă 
a timpului.

Timpul s-a născut în veșnicie și se va odih-
ni tot în veșnicie.

Iubite mame, ce vom răspunde lui Dum-
nezeu și sociologilor la întrebarea; de ce, în 
satele noastre, în urmă cu o sută de ani, erau 
mai mulți copii la școală decât azi?!

Oare suntem noi, cei de azi, autorii ultimu-
lui act din tragedia neamului nostru românesc?

Rubrica școlii
În premieră

Şcolile pot solicita, în premieră, un profesor psiho-
log, care poate fi psiholog clinician sau psihotera-

peut. Adică va putea diagnostica, consilia şi oferi psiho-
terapie elevilor. Prevederea este inclusă în regulamentul 
centrelor judeţene de resurse şi asistenţă educaţională – 
CJRAE, ce va intra în vigoare de la 1 septembrie.

Prin noul regulament, CJRAE însă îşi va extinde ser-
viciile şi va prelua şi profesorii itineranţi pentru copiii cu 
cerinţe educaţionale speciale, de la centrele de educaţie 
incluzivă, şi mediatorii şcolari, începând de anul viitor.
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de prof. Maria RÎMPU

„Vă încurajez, dragi consăteni, indiferent de vârstă, să vă implicați, să veniți 
cu idei și să fiți parte activă a schimbării pe care dorim să o aducem!“

Ioan Cristian CARDAȘ - Primar al comunei Victor Vlad Delamarina

În comuna unuia din cei mai valoroși poeți ai dialectului bănățean, realegerea interlocutorului meu în 
funcția de primar a fost un fapt firesc, ținând seama de proiectele pe care le-a inițiat și care au adus 

beneficii semnificative comunității. Aducerea de soluții inovative în administrația locală este o dovadă clară a 
abilităților domniei sale de lider. Iar viziunea sa pentru progres îi motivează, atât pe colegii săi din primărie, cât 
și pe consătenii săi. Pentru întâlnirea cu dânsul am ținut să abordez, de această dată, trei teme, aparent fără 
nicio legătură cu munca sa de administrație. Doar aparent…

Domnule primar, vă mulțumesc 
că ați acceptat să discutăm despre 

viitorul comunei dumneavoastră, despre rolul tinerilor și despre 
importanța religiei. Înainte de asta, vă rog să-mi spuneți  care sunt 
principalele obiective pe care le aveți pentru viitorul comunei?

Mulțumesc pentru oportunitate! Unul dintre principalele 
obiective ale administrației noastre, distinsă doamnă Rîmpu, este 
dezvoltarea infrastructurii. Ne dorim să modernizăm drumurile, 
să îmbunătățim sistemul de apă și canalizare, dar și să investim în 
spațiile verzi și în facilitățile destinate tinerilor. De asemenea, dorim 
să colaborăm cu diverse instituții pentru a aduce mai multe programe 
de educație și dezvoltare profesională în comună.

Domnule primar, vorbiți-ne puțin și despre tineri. Care credeți 
că este rolul lor în dezvoltarea comunității?

Doamnă profesor, după cum bine știți, tinerii sunt viitorul 
nostru. Ei aduc energie, idei noi și o perspectivă proaspătă asupra 
problemelor cu care ne confruntăm. Este esențial să îi implicăm în 
procesul decizional și să le oferim oportunități de a se dezvolta. Vrem 
și îmi doresc să creăm în comuna noastră un mediu în care tinerii să 
se simtă susținuți și încurajați să contribuie la dezvoltarea locală, fie 
prin proiecte de voluntariat, fie prin inițiative antreprenoriale.

Domnule primar, credeți că tinerii din comună sunt suficient 
de implicați în viața comunității?

Vedeți dumneavoastră, deși sunt în comuna noastră câțiva tineri 
activi, simt că este nevoie de mai multă implicare.

Ce măsuri ați lua pentru a-i încuraja?
În primul rând, în măsura în care timpul le permite, intenționăm 

să organizăm întâlniri, unde să discutăm despre problemele care 
îi interesează și să le oferim resurse pentru a-și pune în aplicare 
ideile. De asemenea – și spun asta pentru prima dată – intenționez 
să dezvoltăm un Consiliu Consultativ al Tinerilor, care să permită 

vocalizarea opiniilor lor în fața administrației.
Felicitări ! Domnule primar, dacă tot vorbim despre tineri, vă 

propun să discutăm acum și despre religie. Care este importanța 
acesteia în viața comunității și cum credeți că ar putea contribui la 
dezvoltarea acesteia?

Doamnă profesor, religia joacă un rol important în viața multor 
oameni din comunitatea noastră. Este un nucleu de valori și tradiții care 
ne unesc. Cred că biserica poate fi un sprijin în promovarea valorilor 
morale și etice și în consolidarea coeziunii sociale. De asemenea, 
eu sunt deschis colaborării cu toate comunitățile religioase, pentru  
a organiza evenimente care să aducă comunitatea împreună, cum  
ar fi serbări, sprijin pentru persoanele în nevoi sau inițiative de  
mediu.

Domnule primar, în concluzie, care este crezul dumneavoastră 
în relația cu consătenii?

Doamnă Rîmpu, crezul meu este că împreună putem construi o 
comunitate mai puternică și mai unită. Fiecare dintre noi are un rol de 
jucat, fie că suntem tineri sau mai în vârstă, iar colaborarea între toate 
segmentele comunității este esențială. Iată de ce, vă încurajez, dragi 
consăteni, indiferent de vârstă, să vă implicați, să veniți cu idei și să 
fiți parte activă a schimbării pe care dorim să o aducem.

Aveți și un mesaj pe care doriți să-l transmiteți tuturor 
locuitorilor comunei?

Așa cum am spus și la capătul recentelor alegeri, multumesc 
tuturor locuitorilor comunei Victor Vlad Delamarina, recunoscător 
fiind pentru voturile acordate și doresc să îi asigur că îi respect în 
aceeași măsură și pe cei care au avut alte opțiuni.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru această discuție și 
pentru viziunea pe care o aveți pentru această comună.

Cu plăcere! Vă mulțumesc și eu pentru interesul și sprijinul 
acordat comunității noastre.

„O viață trăită în frică nu e viață”

Intră în vigoare noua lege privind 
ordinul de protecție extins. Legea 

extinde sfera de protecție dincolo de cazurile 
de violență domestică, oferind acum sprijin 
tuturor victimelor, indiferent de relația lor cu 
agresorul. Până acum, ordinul de protecție și 
ordinul de protecție provizoriu protejau doar 
victimele violenței domestice, dar de acum 
se depășește perimetrul familiei, iar protecția 
oferită devine generală. Noua lege se referă la 
toate formele de violență fizică, dar și psihică.

Printre formele de violență fizică se numără 
orice lovire sau act de violență cauzatoare de 
suferință fizică sau orice act de violență de 
natură sexuală. Odată cu intrarea în vigoare 
a acestei legi, Ministerul Justiției lansează o 
campanie de comunicare publică intitulată 
„O viață trăită în frică nu e viață”, dedicată 
informării opiniei publice 
despre noul act normativ 
și a victimelor despre de-
mersurile pe care le pot 
face pentru a fi în siguranță.

 Ai noștri ca brazii
Ce majorități se pot forma pentru 

viitorul Guvern

Un sondaj de opinie CURS realizat la 
nivel național, în perioada 6-22 august, 

indică faptul că formarea 
noii majorități în urma 
alegerilor parlamentare 
din decembrie ar fi dificil 
de realizat dacă PSD și 
PNL nu vor continua 

alianța de guvernare.
Dacă duminica viitoare ar avea loc alegeri 

parlamentare, voturile s-ar împărți astfel: PSD - 
34%; PNL - 24%; AUR - 14%; Alianța Dreapta 
Unită (USR - PMP - Forța Dreptei) - 12%; SOS 
România - 5%; UDMR - 5%; altul (sub 1% fiecare) 
- 6%.

Pentru a investi Guvernul este nevoie de 50% 
+ 1 din voturile parlamentare, iar PSD și PNL 
exclud declarativ, cel puțin pentru moment, o 
alianță cu AUR sau SOS România, partide pe care 
le consideră nefrecventabile și pe care le acuză de 
discursuri extremiste.

Din albumul primăriei

Edilul comunei Victor Vlad Dela-
marina, domnul Ioan Cristian Cardaș, 
împreună cu premierul României, 
Marcel Ciolacu și președintele Came-
rei Deputaților, Alfred Simonis.
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LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

„Fiii satului“ - ediția  a XI-a, Lenauheim

Vizită la Primăria Lenauheim

În luna august, primarul Ilie Suciu a avut deosebita 
plăcere de ai primi, la Lenauheim, pe Ivan Csatádi 

în vârstă de 95 de ani și nepotul acestuia, Adam Csatádi, 
în căutarea înaintașilor lor din arborele genealogic. Ivan 
Csatádi a luat acest nume, cândva prin anii 1950 pentru că 
familia lui din partea tatălui era de șvabi bănățeni din Csatád/
Lenauheim. Aici s-au născut bunicul său (Dr. Riesz Jakab, 
născut în 1855), străbunicul său (Riesz Jakab, născut în 
1820) și stră-străbunicul său (Riesz Jakab, născut în 1775). 

„I-am primit la primărie și le-am arătat Biserica 
Catolică și Casa Memorială «Nikolaus Lenau». Pe planul de 
colonizare din anul 1767 a localității Lenauheim, am găsit 
un anume Heinrich Riesz, care a primit loc de casă, ca și 
colonist, pe actuala stradă a cimitirului, lângă stația de apă. 
Cercetarea despre eventuala legătură cu vizitatorii noștri o 

vor face ei singuri. 
Le mulțumesc pen- 
tru vizită și le doresc  
succes în demersul 
lor de a-și descoperi 
arborele genealogic.

Parcare nouă 
la Grădinița 
din Bulgăruș

Construim o par-
care nouă la gră-

dinița din Bulgăruș. 

Acum se așează pava-
jul, iar pe lângă locurile 
de parcare va fi și o 
bandă de tranzit pentru 
mașinile părinților, ast-
fel încât să nu oprească 
pe drumul județean.

„Fiecare zi este o oportunitate de a 
învăța lucruri noi și interesante!“

Ilie SUCIU

A început astăzi școala și copiii revin în bănci 
după vacanță și au nevoie de susținere și în-

curajare. 
Dragi copii, prima zi de școală este doar începu-

tul unei noi aventuri. Fiecare zi este o oportunitate de 
a învăța lucruri noi și interesante! Vă doresc succes și 
distracție pe drumul cunoașterii, pentru că nu ar fi rău 
să vă și distrați în timp ce învățați!

Pentru părinți, prima zi de școală este un moment 
plin de emoții și mândrie. Vă vedeți copiii crescând și 
făcând pași importanți în viață.  Dragi părinți, fiecare 
pas făcut de copiii voștri în această călătorie este o 
reflectare a muncii și preocupării voastre. Felicitări 
pentru tot ce ați realizat și mult succes în continuare!

Profesorii joacă un rol esențial în formarea ge-
nerațiilor viitoare. Începutul de an școlar este și pen-
tru voi, dascălii, un moment de provocări și emoții. 
Dragi profesori, vă doresc un an plin de realizări și 
momente de satisfacție profesională. Vă mulțumesc 
pentru devotamentul și pasiunea cu care modelați 
mințile tinere. Tuturor, succes în noul an școlar!

Sâmbătă 7 septembrie, Primaria Lenau-
heim, Consiliul Local Lenauheim și 

HOG Lenauheim au organizat ediția cu numărul 
XI a manifestării „Fiii satului“. Comunitatea 
șvăbească a reprezentat un pilon esențial în 
dezvoltarea localității, iar în cadrul acestui 
eveniment se dorește păstrarea și dezvoltarea 
legăturilor între foștii locuitori șvabi, plecați în 
Germania, și actualii cetățeni din Lenauheim. 

Programul primei zile a început cu parada 
portului șvăbesc cu ansamblul „Edelweiss” 
din Deta. Deschiderea oficială a avut loc la 
Casa memorială „Nikolaus Lenau“, urmată 
de un simpozion, depunere de jerbe de flori 
la statuia poetului Nikolaus Lenau și la 
Monumentul Eroilor de la Biserica Catolică, 
iar apoi spectacol de muzică populară pe terasa 
Căminului Cultural cu Bebe Dragomir

A doua zi, în 8 septembrie a avut loc Ruga 
satului, manifestare desfășurată pe platoul de 
lângă căminul cultural. Au participat Ansamblul 
„Plai Bănățean” Lenauheim, Ansamblul „Mu-
guri noi și Mugurașii” Bulgăruș, Formația de 
dansuri „Etnic” a comunei Lenauheim, alături 
de soliștii Larisa Martinov și Vasile Conea.

Cu prilejul acestor zile de sărbătoare, pri-
marul comunei Lenauheim, domnul Ilie Suciu, 
a declarat: „Mă bucur să vă salut cu ocazia 
ediției cu numărul XI a manifestării „Fiii 
Satului“. Asta înseamnă tradiție, înseamnă că 
știm să păstrăm valori și să respectăm obiceiuri.

Șvabii au fost cei cărora le datorăm actuala 
structură a localităților comunei, de la ei am 
învățat unele obiceiuri ori comportamente.  
După ce au început să se întoarcă în Germania, 
în localitățile noastre au venit ardeleni, bihoreni, 
moldoveni, olteni, putem spune că acum avem 
la Lenauheim toată țara reprezentată de actualii 
săi locuitori.  Important este că am comunicat și  
am păstrat legătura cu foștii săteni, cu organiza-
ția lor, HOG Lenauheim, am derulat proiecte, am  

avut vizite, avem chiar parteneriate în derulare.
Toate relațiile derulate s-au bazat pe comu-

nicare. Comunicarea este și baza parteneriatului 
cu prietenii din Kirner-Land, cu care am avut 
diverse schimburi culturale și vizite reciproce 
și de a căror prezență mă bucur în mod deosebit 
și îi salut cu bucurie. Avem 10 ani de când 
derulăm diverse activități împreună, și abia 
reușim să observăm cât de repede trece timpul. 
Este foarte bine că acum comunicăm mai ușor. 
Ne deplasăm mai ușor. Mesajele ajung mult mai 
repede, instantaneu. Lumea s-a micșorat com- 
parativ cu distanțele ce erau de parcurs pe 
vremea colonizării șvabilor. Vorbesc așa mult  
despre comunicare întrucât suntem într-un  
stabiliment care, înainte de a avea rol adminis-
trativ și acum Casa Memorială „Nikolaus Lenau“,  
a fost stație de schimbare a cailor pe vechiul 
drum al poștalionului. Drumul venea de la Timi- 
șoara, la Beregsău, mergea direct în Iecea Mică, 
apoi Iecea Mare, Lenauheim, Grabaț, Comloș, 
Vama, la Lunga și mai departe către Szeged și  
Budapesta. De 2-3 ani m-am preocupat 
de istoria acestui drum, iar pe axa pe care 
am menționat-o, doar cam 15 km de drum 
nu este asfaltat. Deschiderea vămii Lunga 
pentru trafic permanent și asfaltarea acestor 
15 kilometri dintre Beregsău - Iecea Mică  și 
Grabaț – Comloș, ar putea fi un proiect ușor 
de realizat și pe care îl voi propune Consiliului 
Județean și noului președinte. Ar pune pe hartă 
mai accentuat câteva localități frumoase, ar 
dezvolta o oportunitate turistică, ar facilita 
trafic, atât prin vama Lunga, dar și prin satele 
de care vorbeam, asta ducând la o mai bună 
dezvoltare. Acesta este scopul comunicării, 
să aducă după sine dezvoltare și bunăstare. 
Asta facem aici la Lenauheim în această 
administrație, iar parteneriatul cu Kirner-Land 
și HOG Lenauheim face parte deja din viața 
comunității actuale a localității.“



9

TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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Prof. Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

 Pagină realizată de Andrei Horațiu CIPRIAN

„Ușa mea este întotdeauna deschisă pentru idei și sugestii!“

Am apreciat mereu empatia și sprijinul pe care profesorul Ovidiu Doța, edilul comunei fruntașe 
Topolovățu Mare, îl oferă tinerilor și, cu precădere, elevilor din comuna sa, reușind astfel să trăini-

cească legături puternice între cetățeni, creând astfel un mediu în care fiecare voce contează. Și, pentru că  
am stat de vorbă cu dânsul chiar pe pragul unui nou început de an școlar, dialogul nostru a avut ca prim  
obiectiv... școala.

 Împărtășește magia fiecărei zile!
Descoperă secretul fericirii în mici momente de bucurie

Fiecare zi este o pagină albă, așteptând să fie umplută cu amintiri și 
experiențe de neuitat. În mijlocul agitației cotidiene, este esențial să 

ne oprim o clipă și să ne bucurăm de micile minuni care ne înconjoară. De la 
o cafea savurată într-o dimineață însorită, la zâmbetul unui strangeri de mâini, 
magia se află pretutindeni, iar noi trebuie doar să fim deschiși să o observăm.

Esența momentelor 
Zilele noastre sunt adesea dominate de rutine și obligații. Dar, cum ar fi 

dacă am învăța să ne bucurăm de fiecare clipă? Iată câteva sugestii pentru a 
transforma fiecare zi într-o sărbătoare a vieții:

Savurează răsfățul: Începe-ți dimineața cu un mic dejun preparat cu drag. 
Fie că este vorba de o omletă pufoasă sau de un smoothie revitalizant, fiecare 
mușcătură poate deveni o experiență de neuitat.

Plimbări în Natură: Ieși afară! O plimbare în parc sau pe aleile unei păduri 
poate face minuni pentru starea ta de spirit. Ascultă sunetele naturii și lasă-ți 
gândurile să zboare.

Conectează-te cu cei dragi: O conversație sinceră cu un prieten sau o carte 
bună citită alături de persoana iubită poate transforma o zi obișnuită într-o 
amintire plăcută.

Practica Recunoștința: La finalul zilei, gândește-te la trei lucruri pentru 
care ești recunoscător. Acest exercițiu simplu te va ajuta să vezi partea plină a 
paharului.

Inspiră-ți viața: Amintește-ți că viața nu este despre obstacole, ci despre 
cum reușim să ne desfășurăm aripile. Fiecare zi este o oportunitate de a scrie 
povestea ta, așa că îndrăznește să împărtășești 
magia fiecărei zile!

Așadar, să nu lăsăm timpul să treacă ne-
observat. În această călătorie numită viață, fiecare 
moment contează. Alege să trăiești cu intensitate, 
să râzi din toată inima și să îmbrățișezi frumusețea 
simplă a existenței. Magia se află în fiecare dintre 
noi – doar trebuie să o descoperim!

Totul este fals, totul este ipocrit!

Alain Delon, actorul și regizorul 
francez cu un impact enorm asu-

pra industriei cinematografice încă din anii 
1950, a decedat la mijlocul lunii trecute la 
conacul său din Douchy-Montcorbon. La 
moartea celebrului artist, maestrul Cornel 
Nistorescu, în excelentul articol „Adio, 
Alain Delon” spune: „Un gest pios de 
spectator fidel și îndurerat, un chapeau bas, o lacrimă, o 
lumânare în gând și o recunoștință omenească. Alain De-
lon a plecat după Jean Gabin, Yves Montand și Jean-Paul 
Belmondo.

Ei au marcat, rând pe rând, trecerea nesimțită a tim-
pului, dar și schimbările din cultură și din gustul spectato-
rilor. Este celebră revolta lui Delon, care la final de carieră 
nu zicea: «Mama ei de viață, da scurtă mai este», ci «Totul 
este fals, totul este ipocrit. Nu mai există respect, cuvântul 
dat. Nu contează decât banii. Toată ziua auzim vorbind de 
crime. Știu că voi părasi această lume fără regrete».

Nici nu știu dacă îmi vine să plâng pentru plecarea 
lor, pentru ieșirea lor din scenă, pentru sfârșitul lui Alain 
Delon sau pentru distanța uriașă între ce au interpretat ei 
și mizeriile pretins artistice, care ne inundă sau pentru acei 
ani de adolescență în care mă uitam la ei ca la un altar de 
biserică, ca la împlinirea lumii, ca la o mare izbândă pe 
care o împărțeau și cu mine. Sau pentru toate la un loc.

Ce-am înțeles eu de la Alain Delon? Dar și de la Jean 
Gabin și de la Jean-Paul Belmondo! Și de la Beatles! Ceva 
simplu: că viața merită trăită, dar nu oricum. Și că merită 
să lupți”, conchide maestrul în acel emoționant material.

Bună ziua, domnule primar!
Bună ziua, domnule Ciprian!
Domnule primar, pentru că ne 

aflăm în luna care deschide porțile școlilor, aș dori să aflu de la 
profesorul Ovidiu Doța care este părerea dumneavoastră despre 
importanța școlii în viața noastră?

Domnule Ciprian, școala este fundamentul pe care ne construim 
viitorul. Este locul unde învățăm nu doar informații, ci și valori, dis-
cipline și gândirea critică. Fără școală, fără educație, nu putem pro-
gresa ca indivizi sau ca societate.

Ce credeți că ar trebui să facă elevii, pentru a-și pregăti mai 
bine viitorul?

Este esențial să fie curioși și să învețe cât mai multe lucruri. Să 
participe activ la ore, să pună întrebări și să nu ezite să exploreze 
subiectele care îi interesează. De asemenea, îi îndemn să încerce  
să-și dezvolte abilitățile practice, cum ar fi gândirea critică, colabo-
rarea și creativitatea.

Cât de importantă este lectura în acest proces?
O, lectura este esențială! Dumneavoastră știți la fel de bine, 

cărțile, domnul meu, ajută să îți dezvolți vocabularul, să îți 
îmbogățești imaginația și, foarte important, să înțelegi mai bine diferi- 
te perspective asupra lumii. O minte bine citită va avea întotdeauna 
mai multe resurse pentru a face față provocărilor. Și, din acest motiv, 
eu am încurajat și continui să o fac îndemnând tinerii să citească di-

verse genuri – de la literatură clasică la cărți de știință sau biografii 
– convins fiind că fiecare carte oferă ceva valoros.

Credeți că ar trebui să avem mai multe activități legate de 
lectură în școli?

Absolut! Activitățile de lectură pot să facă procesul educațional 
mai plăcut și mai interactiv. Împărtășirea impresiilor despre cărți, 
dezbaterile pe teme literare sau chiar vizionarea de filme bazate pe 
cărți pot fi metode excelente de a stârni interesul pentru lectură. Ca 
dascăl, sugerez planificarea a cât mai multe astfel de activități!

Ce mesaj le-ați transmite azi, dacă ați fi la catedră, elevilor 
dumneavoastră care poate nu înțeleg cât de importantă este școala?

Le-aș spune că școala este o oportunitate unică. Le-aș spune să 
profite de fiecare moment, căci ceea ce învață acum va avea un im-
pact semnificativ asupra viitorului lor. Roma nu s-a construit într-o 
zi, iar educația este un proces continuu. Și, din aceast motiv, îi în-
demn să investească în ei înșiși, deoarece cunoștințele sunt cea mai 
valoroasă avere pe care o pot avea.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru toate aceste sfaturi! 
Vreau să cred că, citind acest dialog al nostru, nu numai elevii 
comunei dumneavoastră, ci și colegii lor din alte locuri, vor fi 
inspirați să citească mai mult și să se implice în școală.

Mă bucur să aud asta! Și nu uitați, domnule Ciprian, că ușa mea 
este întotdeauna deschisă pentru idei și sugestii. Împreună putem 
face școala un loc și mai bun pentru toți. Succes în tot ceea ce faceți!



10

USUSAU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

(

  Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

„Este esențial să ne asigurăm că valorile familiei sunt păstrate!“
Florin ȚOLE - Primar al comunei Ususău

Bună ziua, domnule primar! Vă 
mulțumim că ați acceptat să ne acordați 

acest nou interviu. Interviu în care aș dori să discutăm despre 
căteva subiecte importante pentru orice comunitate.

Bună ziua! Mă bucur să discutăm despre subiecte importante 
pentru comunitatea noastră.

Domnule primar, încep prin a vă întreba cât de importantă 
considerați educația în dezvoltarea comunității?

Doamnă Damian, sincer să fiu, mă așteptam la această întrebare, 
ținând seama că sunteți profesoră și, după cum bine știți, educația 
este fundamentul oricărei societăți sănătoase. O comunitate educată 
are tineri care pot contribui pozitiv la dezvoltarea economică și 
socială. De aceea, ne străduim să îmbunătățim infrastructura școlară 
și să investim în programe educaționale, care să ajute copiii să se 
dezvolte nu doar din punct de vedere academic, ci și personal.

Foarte bine spus! Domnule primar, dorind să mai zăbovim 
puțin în spațiul educațional, vă întreb și ce rol credeți că joacă 
biserica în comunitate?

Biserica are un rol esențial. Pe lângă faptul că oferă sprijin spi-
ritual, este și un loc în care comunitatea se unește. Și nu trebuie uitat  
că activitățile organizate de biserică, cum ar fi evenimentele caritabile, 
îi ajută pe oameni să se cunoască și să se sprijine reciproc. Biserica 
promovează valori precum respectul, empatia și ajutorul reciproc.

Domnule primar, ați menționat respectul. Cum vedeți relația 
dintre tineri și vârstnici în comunitatea noastră?

Vizitând comuna Ususău, nu poți să nu apreciezi dedicarea și eforturile neobosite pe care domnul Florin 
Țole, edilul reales al comunei, le depune pentru a transforma localitatea într-un loc mai bun. Viziunea 

domniei sale inspirată și implicarea activă în comunitate sunt un adevărat exemplu de gospodar. Sub condu-
cerea sa, am observat progrese semnificative în dezvoltarea infrastructurii, îmbunătățirea serviciilor publice 
și susținerea activităților culturale și educaționale. Florin Țole este cu adevărat un pilon al comunității, iar 
politețea cu care își întâmpină oamenii care trec pragul biroului său m-a motivat la realizarea acestui interviu.

Interesantă întrebare! Doamnă profesor, respectul tinerilor 
față de vârstnici este crucial. Vârstnicii au acumulat experiență și 
înțelepciune de-a lungul anilor, iar tinerii ar trebui să învețe de la ei. 
De asemenea, este important ca tinerii să înțeleagă că vârstnicii au 
nevoie de sprijin și respect, mai ales în această perioadă când mulți 
dintre ei se confruntă cu singurătatea.

Și în ce măsură credeți că familia a rămas un pilon al 
comunității?

Familia este într-adevăr pilonul central al oricărei comunități. 
Este locul unde se învață valorile, respectul și responsabilitatea. De 
aceea, ne dorim să promovăm activități care să întărească legăturile fa- 
miliale și să implicăm familiile în viața comunității. Proiectele sociale,  
evenimentele recreative și, de ce nu, în viitorul apropiat, cursurile de 
educație familială sunt doar câteva dintre inițiativele noastre.

În concluzie, care credeți că este cea mai mare provocare pe 
care o întâmpină comunitatea noastră în aceste aspecte?

Cred că cea mai mare provocare este crearea unui mediu de 
colaborare între toate generațiile. Este esențial să facilităm dialogul 
între tineri și vârstnici, să încurajăm educația continuă și să ne 
asigurăm că valorile familiei sunt păstrate. Numai așa putem construi 
o comunitate unită și prosperă.

Vă mulțumesc mult pentru perspectivele oferite, domnule 
primar!

Cu plăcere! Sunt întotdeauna deschis la dialoguri care ajută 
comunitatea noastră.                       

Rubrica elevilor
Cum este corect – pate sau pateu?

Dragi elevi, trebuie ştiut că Dicţionarul Explicativ 
al Limbii Române precizează „Pateu” ca pastă 

de ficat, de carne sau de peşte amestecată cu condimente. 
Prin urmare, la singular, nearticulat, ambele forme sunt corecte, dar au sensuri 
diferite: Pate – Pastă de ficat, de carne sau de peşte , iar Pateu – Preparat culinar 
din aluat, cu umplutură etc. Spunem corect, de exemplu: „Am cumpărat un pate 
de ficat preparat tradiţional / Cel mai bun pate este cel fără E-uri” etc., dar „Un pa-
teu cu fructe este mai bun decât un pateu cu brânză / Un pateu bun este cel cu foie-
taj franţuzesc” etc. La singular articulat, precum şi la plural nearticulat sau arti- 
culat, formele pentru cele două sensuri sunt identice. Exemple: „Pateul de ficat  
este mai scump decât pateul cu fructe”/ Nişte pateuri / Pateurile preparate în casă,  
indiferent că sunt de ficat, cu foietaj etc. sunt mai bune decât cele din comerţ”.

Rubrica pensionarului
A crescut plafonul de impozitare a pensiilor, de la 2.000 la 

3.000 de lei

Parlamentarii au aprobat marți, 3 septembrie, creșterea plafonului de im-
pozitare a pensiilor. Au fost 277 voturi „pentru” și 3 abțineri. Potrivit 

proiectului, pensiile mai mici de 3.000 de lei nu vor fi impozitate. Legea merge 
spre promulgare la Președintele României și va intra în vigoare după ce va fi 
publicată în Monitorul Oficial. Ministrul Muncii, Simona Bucura-Oprescu, a 

anunțat zilele trecute că nicio pensie mai mică de 3000 de lei 
nu va mai fi impozitată, după numeroasele controverse legate de 
creșterea pensiilor. De asemenea, premierul Marcel Ciolacu a 
transmis că „nicio pensie din sistemul public sub 3.000 lei nu va 
mai fi impozitată”.

Asta s-ar întâmpla cu siguranță dacă am fi 
ocupați

România nu se mai oprește din construit stadioane 
și săli de sport, dar nu e capabilă să investească 

în câteva vase de luptă, pentru a nu fi vulnerabilă în fața 
unui ipotetic atac dinspre Răsărit. Expertul în securitate 
europeană Marius Ghincea, cercetător la Insitutul Euro-
pean Universitar de la Florența și la Universitatea ETH 
Zurich spune că conducerea României nu realizează pe 
deplin în ce context ne aflăm, deși este 
evident că avem un război la graniță. 
Din această cauză, securitatea țării nu 
este pe primul plan, așa cum ar fi nor-
mal, mai ales în astfel de vremuri. În 
cazul unei ofensive susținute a Rusiei, 
invadatorii ar putea să ocupe teritorii întinse în România, 
Polonia ori în statele baltice. Iar asta ar însemna un lung 
și istovitor război de eliberare, cu pierderi enorme de vieți 
omenești, inclusiv civili, și cu orașe întregi pulverizate. 
„Vedem ce s-a întâmplat în Ucraina. Asta s-ar întâmpla 
cu siguranță dacă am fi ocupați, ar trebui să luptăm să 
eliberăm teritoriile pierdute. Chiar și cu ajutorul aliaților 
ar fi foarte greu. Nu trebuie să se ajungă aici sub nicio 
formă și putem preveni asta, putem să-i descurajăm și să 
prevenim orice conflict. Dar e nevoie de mai mult decât 
până acum”, avertizează Marius Ghincea.
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Pagină coordonată de prof. Andreea TEACĂ

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Răzvan PAȘCA - Primar al comunei Birchiș

„Am început să identific problemele cu care se confruntă consătenii!“

Există, fără îndoială, încă mai există în țara asta, tineri destoinici. Unul din acești oameni este interlocutorul 
meu din această pagină.

Domnule Răzvan Pașca, pentru că ne 
aflăm pentru prima dată într-un dialog, 
vreau să aflu cum ați decis, ce va determinat 
să candidați la funcția de primar al acestei 
comune?

Eu sunt tânăr liberal. Am intrat în 2007 în PNL Timișoara și am 
cochetat foarte mult cu liberalismul, plăcându-mi cultura, businessul, 
contribuind lunar la bugetul statului datorită afacerilor mele. 
Bineînțeles că m-am gândit cum voi raporta problemele cooperativei 
create de mine la ale administrației locale.

Și?
Prima dată, am încercat să facem pentru cetățenii locali o piață 

locală. Domnul primar mi-a spus că nu a mai întâlnit o persoană care 
să facă așa ceva, care să vrea să pietruim, să amenajăm un loc cu 
mese, unde să vină producătorii locali să își vândă marfa. Problema 
a fost lăsată deoparte. Nu am fost luat în seamă. Am fost la Consiliul 
Județean Arad, m-am întâlnit cu domnul Cionca, cu domnul Bulbuc 
și, după o discuție nu foarte lungă cu dânșii, mi s-a propus să 
reîntregesc organizația PNL Birchiș. Mai târziu am fost desemnat ca 
și candidat la Primăria comunei Birchiș din partea PNL Arad.

Am înțeles, acum aș dori să aflu cum a fost campania care v-a 
adus victoria?

A fost o bătălie lungă, fiindcă m-am apucat de campanie neoficial 
cu un an, un an jumătate înainte. Nu a fost o campanie politică, ci mai 
mult una de cunoaștere a mea de către cetățenii din satele Căpâlnaș 
și Ostrov, unde am și rude și mi-am petrecut vacanțele de vară acolo. 
Eram pe undeva cunoscut.

Ați mers din casă în casă?
Am început să umblu din casă în casă, inclusiv în numele 

cooperativei agricole înființate de mine. Am încercat, astfel, să 
ajutăm și familiile care produc legume și fructe în propria gospodărie,  
să-și poată rotunji veniturile, pentru a putea trăi decent. S-a apro-
piat perioada alegerilor, a fost precampania și campania. A fost o 

muncă de lămurire cu cetățenii pentru o nouă viziune de dezvol- 
tare a localității cu un primar tânăr în persoana mea și cu multe 
proiecte.

Apropo de proiecte, ce probleme ar trebui rezolvate în comună?
Am început să identific problemele cu care se confruntă 

consătenii de la Birchiș și Căpâlnaș. Una dintre acestea ar fi 
necesitatea decolmatării șanțurilor din cele două localități, fiindcă 
apele, când plouă, băltesc prin grădini și curți, fiindcă nu au unde să 
se scurgă și pe unde. Este o mare problemă pe care am întâlnit-o tot 
la prima sau la a doua casă.

Proiectul a întrat în obiectivele prioritare?
Ulterior, proiectul l-am introdus în planul nostru de obiective 

și doresc să devină primul și cel mai important pe termen scurt. Și, 
bineînțeles, oamenii au fost deschiși la propunere

Pe termen mediu?
Pe termen mediu ne dorim să facem o pistă de biciclete pe malul 

Mureșului, împreună cu o finanțarea de la Consiliul Județean Arad, 
dar se poate și cu bani europeni, iar pe termen lung, ne dorim să 
repopulăm satele din zona rurală de pe Valea Mureșului. Nu vorbesc 
numai de satele comunei Birchiș, ci și Bata, ca să ne ajutăm cu 
colegul meu, Cristi Mateiaș, primarul din Bata, chiar și din partea 
cealaltă a Văii Mureșului.

Ați vorbit de o nouă viziune de dezvoltare. Ce înseamnă acest 
lucru?

Asta înseamnă o modificare totală în activitate, diferit de 
la modul de lucru care a fost până acum în primărie, așa cum se  
fac activitățile birocratice de ani, cu hârtia, pixul și corespondența 
trimisă prin poștă. Primăria Birchiș este destul de lăsată în urmă.  
Chiar acum avem un proiect pe rol, care s-a votat în consiliul 
local. E vorba de digitalizarea parțială a site-ului primăriei, dar și 
dotarea cu două calculatoare noi și două imprimante profesionale 
multifuncționale. 

(va urma)

 Știri pe scurt

Preşedintele rus Vladimir Putin a avertizat că în cazul 
în care Occidentul ar permite Ucrainei să lovească 

teritoriul rus cu rachete cu rază lungă de acţiune, aceasta ar 
însemna că „ţările NATO sunt în război cu Rusia”, informează 
AFP şi EFE, preluate de Agerpres.

*
Casa Naţională de Pensii a transmis, noi precizări în 

legătură cu pensiile şi deciziile de recalculare, referindu-se 
la situaţiile în care pe talonul de pensie din luna septembrie 
valoarea nu corespunde cu cea din decizia de recalculare. De 
asemenea, instituţia precizează că diferenţele cuvenite între 
pensia recalculată şi pensia încasată vor fi achitate ulterior, 
inclusiv pentru luna septembrie, relatează News.ro.

*
Marea Neagră nu mai este un spaţiu al cooperării, ci 

un teatru de război, ca urmare a 
acţiunilor agresive ale Federaţiei 
Ruse, a afirmat, recent, ministrul 
apărării naţionale, Angel Tîlvăr, 
în cadrul convorbirii telefonice cu 
omologul său ucrainean, Rustem 
Umerov, informează Agerpres.

Rubrica școlii
Cum spunem corect ?

Expresia „a lua la cunoştinţă” este foarte des întâlnită, deşi varianta 
corectă, consemnată în majoritatea dicţionarelor limbii române, este 

„a aduce la cunoştinţă”, cu sensul de „a informa pe cineva despre un lucru, 
a înştiinţa”.

Potrivit lingviştilor, vorbitorii au fost 
„influenţaţi de expresia corecta «a aduce la 
cunoştinţă». Prin simetria dintre a oferi şi a 
primi, ei au căutat ca şi formal cele două spuse 
să fie simetrice”. Singurele expresii admise în 
acest caz în dicţionare  sunt: „a lua cunoştinţă 
de ceva sau a avea cunoştinţă de un lucru”, cu sensul de „a fi informat”, „a 
şti”, „a se pune la curent cu ceva” ce pot apărea în contexte ca: „Am luat 
cunoştinţă de acuzaţiile care mi se aduc” sau „Aveau cunoştinţă de faptul că 
era lipsit de modestie”.

Se observă, însă, că ultima expresie, „a avea cunoştinţă”, pierde din 
ce în ce mai mult teren, fiind înlocuită cu termeni sinonimici (conştientiza, 
ştia).

„A aduce (ceva) la cunoştinţă (cuiva)” sau „a aduce la cunoştinţa 
publică” – cu sensurile de a informa pe cineva, a face cunoscut sau a da de 
ştire tuturor (despre un anumit lucru) – sunt singurele variante acceptate – 
cel puţin până în acest moment – de normele literare.

Aşadar, a doua expresie este forma corectă (exemplu în context – „A 
adus la cunoştinţă mamei sale că poate să plece din ţară.”).
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BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Din albumul comunei

 „Eu mă întorc la sat pe un salariu mai mic decât cel pe care l-am avut ca expert 
în fonduri europene!“

Cristian Giorgian MATIAȘ - Primar al comunei Bata

Cu domnul dr. ing. Cristian Giorgian Matiaș, primarul ales al comunei Bata din județul Arad, am avut 
onorantul prilej de a sta de vorbă la începutul acestei luni în chiar comuna sa. Am descoperit, cu acest 

prilej, la acest foarte tânăr primar, angajamentul său față de dezvoltarea economică și socială a comunei sale, 
precum și spiritul proactiv în abordarea problemelor, anticipând nevoile comunității și dorința de a iniția măsuri 
care să îmbunătățească condițiile de viață ale consătenilor săi. Ceea ce, să recunoaștem, nu este lucru de șagă. 
Apoi, vorbind și despre Asociația Primarilor din Banatul Istoric, al cărei membru de fală este, am reținut sugestia 
sa de a se construi parteneriate solide cu diverse organizații, fie ele locale, guvernamentale ori din sectorul privat, 
pentru a contribui la dezvoltarea durabilă a acestei asociații.

Domnule dr. ing. Cristian Giorgian Matiaș, aș dori să aflu din 
chiar începutul dialogului nostru, cum ați reușit această mare vic-
torie și ați câștigat competiția pentru demnitatea de edil al comunei 
Bata?

Nu este numai reușita mea, ci a tuturor cetățenilor care au votat 
din comuna Bata. Deși sunt un fiu al satului în ultimii 20 de ani, am 
făcut Universitatea și am avut serviciul la Timișoara, dar cu sufletul 
am fost în comună. Faptul că am mers în fiecare casă din cele patru 
sate câte are localitatea și am vorbit cu fiecare cetățean în campania 
electorală cred că, astfel, am reușit să-i conving că specializarea mea, 
toate studiile mele și tot ce am făcut eu de când am intrat în facultate 
și până astăzi, este legat de dezvoltare rurală și aceasta este pasiunea 
mea. Și, precum se știe, iată că acum s-au văzut rezultatele.

Domnule primar, aveți și o vastă experiență în domeniul fon-
durilor europene!

Este adevărat! Cei 16 ani de experiență în domeniul fondurilor 
europene destinate mediului rural cred că toate au contribuit și au 
fost argumente pentru a-i convinge pe cetățeni să mă voteze. Astfel, 
oamenii au înțeles că experiența poate fi un atu important în activi-
tatea unui primar. Și, nu în ultimul rând, am reușit să îi conving pe 
oameni că îmi doresc să aplic o strategie pe termen scurt, mediu și 
lung de dezvoltare rurală pentru comuna Bata. 

Considerați că această comunicare directă cu omul, acest lu-
cru a fost fundamental în victoria dumneavoastră?

Da, în primul rând, am vrut să aflu de la ei direct ce își doresc și 
cred că, astfel, am găsit soluția pentru multe probleme din localitate. 

Cred că am găsit rezolvări practice și realiste. Mai mult, pot spune că 
dintre candidați eu am fost singurul care nu am adoptat o campanie 
murdară, cu injurii și atacuri la persoană.

Da, știu că ați dus o campanie demnă și lumea spune că nici 
măcar nu ați răspuns la atacuri!

Nu am răspuns la niciun fel de atac, fiindcă nu mă caracterizează 
și cel puțin în mediul rural politica ar trebui să fie despre oameni și 
dezvoltare, că doar nu vorbim de o politică din asta județeană, mare. 
La sat, omul sfințește locul nu neapărat o doctrină. Plus că noi trăim 
într-o zonă tradițională. Valea Mureșului e o zonă aparte, fiindcă am 
reușit să ne păstrăm arhaismul. Este o regiune care nu este alterată de 
tot ce înseamnă modernismul marilor orașe.

Da, chiar ați reușit să comunicați consătenilor dumneavoastră 
ce doriți să faceți pentru localitate pentru ei.

Am reușit să le spun și să-i conving pe cetățeni de ceea ce îmi 
doresc eu pentru dezvoltarea comunității din Bata. Acesta a fost un 
mare atu al meu. Oamenii au ales un om care are pregătire, experiență 
în domeniul dezvoltării rurale și a fondurilor europene și cred că de 
asta e nevoie în mediul rural, fiindcă e foarte greu să aduci specialiști 
la sat. 

În acest caz, specialistul a venit de bună voie!
Eu pot să spun că sunt un specialist în ceea ce înseamnă fonduri 

europene și dezvoltare rurală, dat fiind că am experiența în domeniu. 
Și cred că trebuie știut, că eu mă întorc la sat pe un salariu mai mic 
decât cel pe care l-am avut ca expert în fonduri europene.

(va urma)

27 octombrie 2024 este cea mai lungă zi din an

La nivelul UE s-a luat în discuție renunțarea la schimbarea orei. Deși Parlamen-
tul European a votat în favoarea renunțării la acest sistem, lucrurile s-au blocat 

pentru că liderii statelor membre UE nu au putut să ajungă la un consens cu privire la 
ora care ar trebui respectată.

În țara noastră schimbarea orei se face de două ori pe an. Prima oară s-a întâmplat 
acest lucru în ultima duminică din luna martie când toată lumea a trecut la ora de vară, 
adică ziua a început să fie mai lungă și noaptea mai scurtă. Ceasurile s-au dat înainte cu 
o oră. Ora 03:00 a devenit atunci ora 04:00. De această dată fenomenul este unul invers. 
Așa se face că în ultima duminică din luna octombrie românii vor reveni la ora de iarnă, 
care este cea standard. Mai exact, ceasurile se dau înapoi cu o oră, astfel încât ora 04:00 
va deveni ora 03:00. Această schimbare are loc în noaptea de 26 spre 27 octombrie 2024. 
Telefoanele și tabletele conectate la Internet vor trece automat la ora de iarnă.

27 octombrie 2024 este cea mai lungă zi din an, moment care reprezintă o adevărată 
bucurie pentru foarte multe persoane care vor dormi mai mult. Trecerea la ora de iarnă 
este foarte benefică din acest punct de vedere.

Iunie, 2014, pe scena Teatrului Clasic „Ioan 
Slavici” din Arad edilul comunei Bata, domnul Ion 
Micurescu, rostește discursul elogios, destinat dom-
nului academician Ioan Vintilă. În stânga vorbitoru-
lui - Vasile Todi. O, vremuri!

Meteo
O toamnă cum n-am avut de ceva timp în România

Meteorologii ANM au emis prognoza pentru următoarele 4 săptămâni, iar de-
butul toamnei se anunță a fi „ca pe vremuri”. Vremea se va  

răci și nu vom mai avea zile de vară în septembrie, iar în majoritatea 
regiunilor țării vom avea parte de ploi consistente. Practic, vom avea 
parte de o toamnă normală, spre deosebire de alți ani când aveam 
fie temperaturi crescute în plină toamnă, fie deficit de precipitații.
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BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(
Gheorghe POP - Primar al comunei Bucovăț

„Rolul educației în România de azi este crucial, având în vedere 
provocările cu care se confruntă tinerii și tendințele tot mai evidente de scădere 

a interesului pentru lectură!“

Că edilul comunei Bucovăț poate fi întâlnit și sub formă de carte o știe oricine i-a citit poeziile, doar că 
Gheorghe Pop nu este doar un lider pe hârtie, ci și un om care se implică activ în viața comunității sale și 

acest fapt poate fi demonstrat prin dedicarea sa față de educație. Dincolo de asta, deși mandatul său nu a fost lipsit 
de provocări, în calitatea sa de primar a reușit să găsească soluții eficiente, implicând echipa sa și consultându-se 
cu oameni de specialitate. De această dată, am dorit să abordăm un alt subiect...

Bună ziua, domnule primar! Este o 
plăcere să discut cu dumneavoastră. Aș 

dori să începem prin a vorbi despre poezie. Am tot vorbit despre 
administrație și o parte din cititorii dumneavoastră ar dori să afle, 
chiar de la poet, de ce credeți că este importantă arta cuvintelor în 
comunitatea noastră?

Bună ziua! Doamnă Ramona, poezia, ca formă de exprimare 
artistică, are un rol crucial în viața unei comunității. Nu doar că ne 
ajută să ne exprimăm emoțiile și gândurile, dar ne și unește.

Ne ajută să ne redescoperim?
Fără îndoială! Și asta pentru că, vedeți, dumneavoastră, poe-

zia reflectă experiențele noastre comune, tradițiile și sentimentul de 
apartenență la un loc. Prin poezie putem învăța unii de la alții, putem 
să ne înțelegem mai bine și să cultivăm empatia.

Asta e adevărat! Vorbind despre unitate, cum credeți că poezia 
poate contribui la înțelegerea dintre oameni, mai ales în zilele noas- 
tre, când suntem adesea separați de diferențe?

Poezia are puterea de a depăși barierele. Atunci când cineva 
recită o poezie, nu contează vârsta, statutul social sau originea. 
Cuvintele devin un liant. Ele ne pot pune față în față cu sentimentele 
și trăirile celuilalt. Prin intermediul poeziei, putem explora teme uni-
versale precum iubirea, durerea, bucuria și pierderea, ceea ce ne ajută 
să ne înțelegem mai bine unii pe alții.

Foarte inspirațional! Domnule primar, acum, dorind să legăm 
discuția de tradițiile comunei dumneavoastră, ce rol credeți că 
joacă trecutul și tradițiile în construirea identității comunității?

Doamnă, trecutul și tradițiile sunt fundamentul identității noas-
tre ca și comunitate. Acestea ne oferă un sentiment de continuitate 
și ne amintesc cine suntem. Tradițiile ne unesc și ne ghidează în fe-
lul în care interacționăm cu ceilalți. Este esențial să păstrăm și să 
promovăm aceste tradiții, astfel încât să le transmitem generațiilor 
viitoare.

Aș dori să aflu de la poetul Gheorghe Pop dacă crede că există 
un loc pentru poezie în promovarea acestor tradiții?

Absolut! Poezia poate fi un vehicul excelent pentru a aduce în 
prim-plan tradițiile noastre. Prin versuri, putem celebra obiceiuri 
locale, putem povesti legende din trecut și putem incita generațiile 
tinere să aprecieze și să onoreze moștenirea noastră culturală. Con-
sider că educația în domeniul artistic nu doar dezvoltă abilități crea-
tive, ci contribuie și la formarea unui caracter empatic și deschis.

Apropo de educație, cum vedeți rolul ei astăzi în țara noastră?
Doamnă Ramona, rolul educației în România de azi este crucial, 

având în vedere provocările cu care se confruntă tinerii și tendințele 
tot mai evidente de scădere a interesului pentru lectură. Într-o lume 
cu acces rapid la informație și divertisment digital, educația are 
responsabilitatea de a promova nu doar cunoștințe teoretice, ci și 
abilități critice, pentru a încuraja gândirea independentă și aprecierea 
valorii lecturii.

Domnule primar, ce credeți că este important să promoveze 
grabnic educația?

Nu știu dacă grabnic, dar este esențial ca educația să promoveze 
lectura ca o activitate plăcută, nu doar ca o obligație școlară. În acest 
sens, proiectele de lectură, discuțiile pe baza unor cărți și cluburile de 
lectură pot stimula interesul tinerilor pentru cărți și lectură.             

Din păcate, la noi educația se limitează doar la nivelul școlii!
Ar fi timpul să înțelegem că educația nu se limitează la școală; 

familiile și comunitățile joacă un rol vital în cultivarea interesului 
pentru lectură. Proiectele de educație pentru adulti și activitățile 
comunitare care promovează lectura pot ajuta și trebuie să ajute la 
crearea unui mediu în care lectura este apreciată.

În concluzie?
În concluzie, educația în România de azi trebuie să se adapteze 

la nevoile tinerilor și la provocările societății moderne. Promovarea 
lecturii ca parte integrantă a educației este esențială pentru dezvolta-
rea personală și profesională a tinerilor, contribuind la crearea unei 
societăți informate, critice și implicate.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru acest dialog!
Și eu vă mulțumesc pentru oportunitate!

Rubrica șoferului

Dacă doriți să aflați care sunt limitele de viteză în România, vă 
informăm că potrivit celor mai recente modificări aduse Codu- 

lui Rutier, limitele de viteză în afara localităților, petru autovehicule 
sunt următoarele: 

l 130 km/h pe autostrăzi, 120 km/h pe drumurile expres, 100 km/h 
pe drumurile naţionale europene şi 90 km/h pe celelalte categorii de 
drumuri, pentru autovehiculele din categoriile A şi B; 

l 110 km/h pe autostrăzi, 100 km/h pe drumurile expres, 90 km/h 
pe drumurile naţionale europene şi 80 km/h pe celelalte categorii de 
drumuri, pentru autovehiculele din categoriile C, D şi D1; 

l 90 km/h pe autostrăzi, 85 km/h pe drumu-
rile expres, 80 km/h pe drumurile naţionale euro-
pene şi 70 km/h pe celelalte categorii de drumuri, 
pentru autovehiculele din categoriile A1, B1 şi C1; 

l 45 km/h pentru tractoare şi mopede; 
l 50 km/h în localități.

Sala Teatrului „Traian Grozăvescu” din Lugoj la „Gala Grati-
tudinii”, organizată de Uniunea Jurnaliștilor din Banatul Istoric, 
pentru a celebra valorile Banatului istoric. În dreapta imaginii, Ion 
Caramitru, alături de laureații acelei ediții, aflați în primul rând.

Din albumul Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric
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SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
( <

Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

În Satul Re-
gal Săvârşin 

a avut loc a 26-a 
ediție a Festivalu-
lui Național de Li-
teratură „Dorel Si-
bii”. 

Au participat  
50 de scriitori, cri-
tici literari, editori  
și iubitori de lite-
ratură, prozatori, po- 
eți și publiciști din 
întreaga țară. 

Premiul „Mar-
gareta a României” 
din anul 2024 a 
onorat activitatea 
scriitorului Viorel 
Mureșan.
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

BUZIAS,

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

„Am investit și încă investim în educație, pentru că viitorul orașului nostru 
stă în mâinile copiilor de astăzi!“

Judocanii, în pregătire la Buziaș

Timiș International Judo Training Camp”, un stagiu de pregătire 
organizat recent de Academia de Judo Timișoara în sala 

„Victoria” din Buziaș, a fost o reușită totală! Cei 60 de participanți au 
învățat nu doar procedee din judo, ci au primit informații prețioase cu 
privire la nutriție și li s-a vorbit, totodată, despre cum să reacționeze și să 
contracareze agresiunile din școli (bullying).

Proiectul a fost finanțat de Consiliul Județean Timiș. La stagiul de 
randori și kata au fost prezenți și reprezentanți ai cluburilor Viitorul Borș 
și ACS Activ Judo Câmpia Turzii.

„Am făcut schimb de experiență și am învățat lucruri noi în judo, de 
la cei mai buni antrenori din Borș și Câmpia Turzii, dar și de la cei mai 
buni sportivi practicanți ai acestei arte marțiale, vicecampioni europeni 

și balcanici, campioni și 
vicecampioni naționali. 

Mulțumim sportivilor 
mici și mari, colegilor 
noștri, părinților și celor 
care au facilitat desfășura- 
rea acestei activități într-o 
sală de sport adecvată, la 
Buziaș!”, se arată într-un 
mesaj al organizatorilor de  
la Academia de Judo Timi-
șoara.

CFR modernizează trecerile la nivel cu calea 
ferată de pe ruta Timișoara – Buziaș

Compania CFR a 
lansat pe SEAP 

un proiect de modernizare 
a trecerilor la nivel cu 
calea ferată aflate pe ruta 
Timișoara Sud – Buziaș. În 
total sunt trei loturi, pentru 
tot atâtea treceri. Licitația 
presupune lucrări de proiectare și execuție, iar suma alocată este 
una semnificativă, 8,7 milioane de lei.

Lucrările sunt împărțite în trei loturi. Lotul 1 vizează trecerea 
la nivel de la km 7+503, pe linia C.F. 125 Timișoara Sud-Buziaș. 
Suma alocată este de 3,3 milioane Lotul 2 vizează trecerea la nivel 
km de la 8+607, pe linia C.F. 125 Timișoara Sud – Buziaș. Suma 
alocată este de 2,9 milioane lei. Lotul 3 include trecerea la nivel 
la km 13+928, pe linia C.F. 125 Timișoara Sud – Buziaș. Suma 
alocată este de 2,3 milioane lei.

Proiectul va fi avizat de verificatori de proiect atestați 
M.L.P.T.L./M.L.P.A.T./MT. Lucrări de Execuție.

Execuţia efectivă a lucrărilor proiectate va demara numai după 
obţinerea avizului favorabil al Consiliului Tehnico – Economic al 
CNCF „CFR”- SA aferent proiectului tehnic.

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

Începutul lunii septembrie, o luna încă fierbinte, mi-a purtat pașii spre Colonada de la Buziaș, dantelăria 
construcției răscolindu-mi imaginația și purtându-mă în vremurile când Franz Joseph a construit-o pentru 

plimbările soției sale, împărăteasa Sisi. Apoi, profitând de această vizită, m-am îndreptat către primărie, unde edilul 
orașului a avut amabilitatea unui dialog despre prioritatea sa numărul unu: educația. 

Domnule primar Sorin Munteanu, știu din 
discuțiile cu dumneavoastră că educația a fost 
și va fi mereu prioritară pentru dumneavoastră!

De-a lungul mandatelor mele de primar al orașului Buziaș, m-a 
preocupat întotdeauna educația. Acest domeniu l-am considerat 
mereu și îl consider în continuare prioritar. Am investit și încă 
investim în educație, pentru că viitorul orașului nostru stă în mâinile 
copiilor de astăzi. Este important ca ei să aibă cele mai bune condiții 
de învățare, să aibă rezultate bune la 
învățătură, să urmeze un liceu și mai 
departe o facultate.

Am înțeles că ați semnat contractul 
de execuţie prinvind modernizarea şi 
eficientizarea energetică a Grădiniţei 
cu Program Prelungit Buziaş.

Da, este vorba de o investiţie de 
peste 5,2 milioane de lei (inclusiv 
TVA), bani europeni pe care i-am atras 
prin Planul Național de Redresare 
și Reziliență. Proiectul presupune, 
printre altele, anveloparea imobilului, 
schimbarea geamurilor, instalarea 
de panouri fotovoltaice, schimbarea 
reţelelor etc. Această reabilitare este 
primul proiect care intră în execuţie 
dintre cele cinci pe care oraşul Buziaş le-a accesat prin PNRR. Am 
început investițiile în educație în cea mai importantă unitate de 
învățământ de la noi din oraș, la liceu, apoi am continuat cu școala 
gimnazială, continuăm cu grădinița și cu școala din Bacova. Și, ca o 
noutate, anul acesta vom funcționa și cu creșa, pe lângă grădinița cu 

program prelungit de la Buziaș. Am făcut și facem în continuare tot 
ce ne stă în putință, ca administrație, să investim în viitorul copiilor 
noștri.

Domnule primar, știu că investițiile nu se opresc aici. Despre 
ce proiecte mai este vorba?

Am semnat și contractul de execuție pentru renovarea Policlinicii 
din Buziaș. Celelalte proiecte cu bani din PNRR sunt: reabilitare 
clădirii școlii Bacova; lucrări de modernizare în scopul eficientizării 

energetice a clădirii Dispensar Medical 
Uman; modernizare și extindere sistem 
de monitorizare și supraveghere video 
în oraşul Buziaş; achiziţioanrea a trei 
microbuze electrice, cu o capacitate 
de 18+1 locuri, inclusiv stații de 
reîncărcare aferente.

Care este valoarea totală a 
proiectelor prin Programul Național 
de Redresare și Reziliență?

Valorea totală a proiectelor prin 
PNRR atrase de Primăria Buziaş este 
de 3,65 milioane de euro.

Iar acum, pentru că toamna este 
aproape și pentru că evenimentul 
anual al toamnei este începerea unui 
nou an școlar, doriți să transmiteți 

câteva cuvinte elevilor?
În noul an școlar, doresc să le transmit, deopotrivă elevilor și 

dascălilor, să le fie munca încununată de succes, să ne încânte cu 
rezultate deosebit de bune la învățătură și, de ce nu, să aducă cât mai 
multe premii la Buziaș.
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RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină realizată de Borița STOIU

 „Dragi elevi, profesori și părinți, vă doresc ca noul an școlar 2024-2025 să fie plin 
de realizări, bucurii, răbdare și multă sănătate!“”

Cadrele didactice ale Școlii Gimnazia-
le din Izvin, împreună cu conducerea 

Primăriei orașului Recaș, domnul Pavel Teodor, 
cu reprezentanții comunității ortodoxe și penti- 
costale și cei ai Poliției, au fost alături de copii și 
de părinți în prima zi a anului școlar 2024-2025. 

Cu această ocazie, edilul orașului Recaș le-a 
urat elevilor succes în noul an școlar: „Dragi 
elevi, profesori și părinți, vă doresc ca noul an 
școlar 2024-2025 să fie  plin de realizări, bucurii, 
răbdare și multă sănătate!“

Cadrele didactice s-au străduit să le ofere 
elevilor o primă zi memorabilă, plină de zâm-
bet, de culoare și stare de bine. Antepreșcolarii, 
preșcolarii și elevii de la ciclul primar și gim-
nazial, au fost așteptați cu emoție și cu entuziasm, 
dorindu-le să aibă un an școlar care să stea sub 
semnul reușitei, al lucrului în echipă, al dorinței 
de a învăța, al sentimentului de apartenență și de 
comuniune și comunitate. 

Mulțumiri conducerii Primăriei Recaș, cad-
relor didactice, părinților, domnului preot din 
Bazoș, foștilor elevi, pentru sprijinul acordat în 
pregătirile pentru noul an școlar!

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

n Vinul bun îţi vorbeşte despre el la ureche. Cel prost se laudă în 
gura mare. - Tudor Mușatescu
n Vinul e toiagul batrâneţilor şi nebunia tinereţilor.-  Anton Pann
n Trebuie să te împrieteneşti cu vinul şi să-l alegi pe acela care 

merită să-i spui „dumneavoastră”! - Fănuș Neagu

Citate despre vin

Culesul viei

Vara caniculară, cu temperaturi extrem de ridicate şi-a pus am-
prenta asupra plantaţiei viticole.

Soiurile de struguri albi se coc mai întâi, fiind urmați de strugurii 
negri, însă în funcție de tipul de vin pe care oenologul alege să-l facă, 
recoltarea strugurilor albi cu cei roșii se poate succeda în repetate rân-
duri.

Sfârșitul verii în plantație este marcat de intrarea strugurilor în 
pârgă; soiurile pentru vinurile roșii încep să se coloreze prin acumula-
rea antocianilor, iar cei pentru vinuri albe încep să devină transparenți. 
Acum încep prelevările de probe de struguri pentru analiza lor fizico-

chimică, pentru a determina mersul coacerii și, 
implicit, începerea recoltatului.

Cei mai buni struguri, selectați cu grijă din 
vie, dar și la banda de sortare, își vor continua 
drumul spre vasele de fermentare.

Ziua de 13 septembrie a fost dedicată pompierilor din România 
și marchează comemorarea luptei eroice de la 13 septembrie 

1848, când pompierii din București au jucat un rol crucial în apărarea 
Revoluției împotriva trupelor otomane. 

Pompierii ne arată la fiecare intervenție curajul lor în protejarea 
comunității. Această zi ne oferă prilejul să ne exprimăm recunoștința și 
aprecierea față de acești eroi discreți, care rămân vigilenți în salvarea 
vieților  și a bunurilor. Ei sunt primii care răspund la apelurile de ajutor, 
intervenind în situații dificile și pericu-
loase. Fie că se confruntă cu flăcările 
unui incendiu, fie că acționează în 
mijlocul unei furtuni dezlănțuite sau 
intervin în cazul unui accident grav, 
acești salvatori curajoși acționează fără 
ezitare, punând pe primul loc siguranța 
noastră. La mulți ani !

Ziua Pompierilor
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SANDRA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină coordonată de prof. Ana-Maria TAPANOV

„Vreau să le mulțumesc tuturor pentru încrederea acordată și să-i asigur 
că voi depune toate eforturile pentru a răspunde așteptărilor lor!“

 Pași spre lumină
Sângele lui Hristos lucrează în noi

† IOAN al Banatului

Să trăim așa încât viața lui Hristos să devină viața 
noastră. Prin împărtășire, Trupul și Sângele lui 

Hristos lucrează în noi în vederea învierii noastre și, ast-
fel, dimensiunea fizică a trupului nostru depășește orizontul morții. 
Hristos ne pătrunde în Euharistie cu Trupul Lui. Hristos a îndumnezeit 
trupul Său încă de la zămislirea din Fecioara Maria. Nici chiar în tim-
pul morții trupul Său nu a fost lipsit de această îndumnezeire.

Natanael SAVU - Primar al comunei Șandra

Primul meu dialog cu noul primar al comunei Șandra m-a convins definitiv de adevărul zicalei românești 
care spune că din stejar, stejar răsare. Prin alegerea sa, locuitorii comunei Șandra și-au asigurat un edil 

care va continua cu siguranță ceea ce Luchian Savu a făcut. Și ceea ce a făcut Luchian Savu însemnă o comună 
modernă cu iz occidental, o comună care va purta mereu amprenta eforturilor sale de a face din Șandra o așezare 
de fală în Țara Banatului. El a reușit și după cum veți citi, Natanael va continua cu cinste munca părintelui său.

Bună ziua, domnule Natanael Savu! 
Felicitări pentru alegeri! Cum vă simțiți în 

această nouă funcție?
Bună ziua, mulțumesc mult! E o combinație de entuziasm și 

responsabilitate. Mă bucur că am ocazia să îi servesc pe oamenii 
din comuna noastră. Este un moment deosebit pentru mine și pentru 
comunitatea noastră. Mă simt onorat și, în același timp, responsabil. 
Este o oportunitate de a aduce schimbări pozitive și de a servi 
comunitatea care m-a susținut.

Care credeți că sunt principalele provocări cu care se va 
confrunta comuna în acest mandat?

Cred că principalele provocări sunt dezvoltarea infrastructurii, 
atragerea de fonduri pentru proiecte și, nu în ultimul rând, 
îmbunătățirea serviciilor publice. De asemenea, vrem să stimulăm 
implicarea cetățenilor în viața comunității și să creăm un dialog 
deschis între administrație și localnici.

Ce măsuri ați dori să implementați în primele luni de mandat 
pentru a răspunde acestor provocări?

 În primul rând, intenționez să organizez întâlniri cu cetățenii 
pentru a înțelege mai bine nevoile lor. De asemenea, vom evalua sta-
rea infrastructurii existente și vom prioritiza proiectele de renovare și  
dezvoltare. Planificăm, de asemenea, să căutăm parteneriate cu diverse 
organizații, pentru a atrage fonduri pentru proiectele comunității.

În campania electorală ați avut câteva promisiuni. Care sunt 
cele mai importante dintre ele și cum intenționați să le realizați?

Unele dintre cele mai importante promisiuni au fost creșterea 
accesibilității serviciilor publice și îmbunătățirea condițiilor de trai. 
Voi lucra la crearea de programe locale de sprijin pentru tineri și 
seniori și voi colabora cu autoritățile județene, pentru a aduce fonduri 
necesare dezvoltării infrastructurii.

Știri pe scurt
l Ministerul Agriculturii a elaborat mai multe acte normative 

privind măsuri pentru fermierii afectaţi de seceta severă din acest an. 
Se va acorda o despăgubire de până la 3.000 de lei pe hectar. l Mierea 
nu este bine să o ridicăm peste 40 de grade. „Nu devine toxică, în 
schimb își pierde toate proprietățile. Și nu vrem să avem un îndulcitor, 
vrem să ne bucurăm de miere, cu toate proprietățile ei. Eu le recomand 
oamenilor, în momentul în care putem ține 5 secunde mâna pe cană, 
atunci este potrivit să punem mierea“, susține cunoscutul apicultor 
Marius Tecșan. l Recoltată din nectarul arbuștilor de Manuka din 
Noua Zeelandă, mierea de Manuka provine dintr-o floră care este 
disponibilă doar pentru o scurtă perioadă de timp în fiecare an, între 
2 și 6 săptămâni. Această miere rară este apreciată nu doar pentru 
gustul său unic, ci și pentru potențialele sale beneficii terapeutice. 
Cercetările recente sugerează că mierea de Manuka ar putea avea 
proprietăți anticancerigene, în special împotriva formelor de cancer 
de sân, care depind de estrogen pentru dezvoltare. l Programul prin 
care preșcolarii și elevii primesc alimente gratuite în școli, care ar 
trebui, în teorie, să ajute în special copiii din medii defavorizate, a fost 
„un dezastru” în anii trecuți, pentru că alimentele 
au venit cu întârziere sau, în cazul în care au 
fost distribuite, unele erau expirate, după cum 
subliniază profesorii și experții. Acest lucru se 
prefigurează și pentru anul școlar 2024-2025.

Viziunea dumneavoastră pe termen lung pentru comună?
Viziunea mea este de a transforma comuna noastră într-un  

loc atractiv pentru locuitori, dar și pentru turiști. Aș dori să dezvoltăm 
turismul local, prin promovarea tradițiilor și a meșteșugurilor, iar în 
același timp să ne concentrăm pe sustenabilitate și protecția mediului.

Am înțeles, din derularea dialogului nostru de până acum, că 
doriți să construiți o comună bazată pe dialog și transparență.

Exact! Ați înțeles bine.
Ce măsuri concrete veți lua în acest sens?
Voi implementa sesiuni de consultări publice regulate și plat-

forme online pentru a aduna feedback de la cetățeni. De asemenea, 
voi asigura transparența în privința bugetului și a deciziilor luate de 
administrație prin publicarea periodică a rapoartelor de activitate.

În încheiere, ce ați dori să le transmiteți alegătorilor ?
Vreau să le mulțumesc tuturor pentru încrederea acordată și să-i 

asigur că voi depune toate eforturile pentru a răspunde așteptărilor 
lor. Împreună putem face din comuna noastră un loc mai bun pentru 
toți. În aceeași ordine de idei, doresc să-mi asigur toți consătenii că, 
așa cum am mai spus, pentru mine reprezintă o onoare să slujesc 
comunitatea noastră şi să duc la bun sfârșit toate proiectele începute, 
dar şi să demarez noi proiecte, care să ajute la modernizarea celor 
două localități, Şandra şi Uihei. Vreau să asigur și prin intermediul 
Jurnalului interregional „Banatul“, pe locuitorii comunei noastre, de 
implicarea mea continuă în dezvoltarea pe care ne-o dorim cu toții. 
Sunt conștient că mă așteaptă multe provocări, dar am certitudinea că 
prin voință, multă muncă și multă implicare, împreună vom contribui 
la îndeplinirea tuturor obiectivelor pentru binele comunei noastre.

Vă mulțumesc pentru timpul acordat și pentru deschiderea de 
a împărtăși viziunea dumneavoastră!

Vă mulțumesc și eu! A fost o plăcere să discut cu dumneavoastră!

Datorită ție stăm în umbră,
Nu mai pot valorile să crească,
Stăm de-un veac cu mâinile în șolduri -
Sfântă lașitate românească!
Și de-atâta chin și de durere,
Nu mai pot nici mamele să nască,
Nu primim nimic, dar ni se cere -
Sfântă lașitate românească!
Trădători cu sufletul de slugă,
Ce-au ajuns la viața boierească,
Au venit la sânul tău să sugă -
Sfântă lașitate românească!

Versuri în vânt Sfântă lașitate românescă
                                               Damian URECHE

Bietul nostru neam e plin de ură,
El, ce știe-atâta să iubească,
Nu mai știe omul câte-ndură -
Sfântă lașitate românească!
Din cuprinsul sfintei noastre țări
Rup vecinii cu măsea frățească
Și ne-așteaptă noi amenințări -
Sfântă lașitate românească!
De-ar veni și-aici un pic de bine,
Dictaturi să nu ne mai umbrească,
Poate-atuncea vom scăpa de tine -
Sfântă lașitate românească!



18

 

CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ion BREJE - Primar al comunei Checea

„Suntem o comună mai izolată, dar suntem dotați corespunzător 
din multe puncte de vedere!“

  Pagină realizată de  Laura Cristina MIRCEA

Domnule primar, stăm de vorbă relativ 
aproape de începerea acestui mandat și aș dori 
să îmi vorbiți despre un proiect mai apropiat ca 
dată de realizare.

Doamnă Laura, proiectul pe care îl dorim 
cu toți locuitorii comunei este cel de introducere 
a sistemului de apă-canal. Un proiect pe care 
Aquatim îl va pune în aplicare. Când s-a făcut 
acest proiect s-au omis două străzi. Acum, noi 
încercăm să completăm rețeaua. Am făcut deja 
proiectul. Proiectarea e gata.

Și ce urmează?
Urmează finanțarea. Și, cu siguranță, va fi apă 

și canalizare și pe aceste două străzi, care au fost 
excluse din proiect. S-au omis. Așa s-a întâmplat.

Domnule primar, sunteți un om, după cum 
spunea cineva din comună, cu care am stat 
azi de vorbă, sunteți un om care a navigat și 
navighează, ca să spun astfel, cu succes prin 
provocările întâlnite, găsind soluții eficiente 
și inovații pentru a îm- 
bunătăți viața comuni-
tății. Nu spun eu asta, o 
spune un om din comuna 
dumneavoastră.

Îi mulțumesc pentru 
vorbele frumoase!

Pentru a îmbunătăți 
viața consătenilor dum-
neavoastră, ce alte pro-
iecte le pregătiți?

Am în vedere să con- 
struim pentru comuna naostră o clădire pentru pompieri cu toate 
dotările, cu garaj, cu tot ce e necesar pentru o remiză.

Ați făcut ceva pași în acest sens?
Desigur, în primul rând am achiziționat o autospecială.
Felicitări!
Mulțumesc!
De ce era necesar acest proiect pentru pompieri?
Pentru că nu aveam pompieri în localitate. Dacă apare vreun 

incident, incendiu, Doamne ferește, trebuia să stăm după vecini 
să vină cu echipele din localitățile învecinate, de la Cărpiniș sau 
Timișoara. Așa că am decis să avem noi stația noastră de pompieri, 
care să intervină la nevoie cu toate dotările. Am luat în acest scop, 
cum spuneam, și mașină de pompieri.

Domnul Breje, aveți o mare experiență în administrație, care 
ar fi cea mai mare problemă cu care se confruntă administrația?

Ei, iată o întrebare cu un răspuns simplu: birocrația, doamnă 
Laura, birocrația este una dintre cele mai mari probleme, dar nu o 
să mai încurce prea mult, fiindcă se dezvoltă digitalizarea cu toată 
tehnologia modernă. Și atunci vreau să cred că birocrația nu va mai 
fi o mare problemă.

Doar birocrația?
Vă mai spun eu care este următoarea 

problemă: lipsa banilor! Dacă nu ai bani, nu prea 
poți face nimic, sigur, oricâți bani ai avea tot ai 
mai vrea să ai, să dezvolți proiecte în interesul 
localității, să o modernizezi. Dar, dacă nu ai bani, 
atunci chiar nu poți face nimic.

Apropo de digitalizare, cum stați cu 
digitalizarea în Primăria comunei Checea?

Stăm foarte bine. Am înființat ghișeul.ro, 
registratura este electronică, nu se mai dă număr pe 
hârtie, pe registru. Lumea care vine să-și plătească 
impozitul, poate să-l plătească cu cardul. Avem 
POS. Stăm bine la digitalizare. Suntem o comună 
mai izolată, dar suntem dotați corespunzător din 
multe puncte de vedere.

Domnule primar, aș dori să vă întreb, în 
finalul dialogului nostru, despre Asociația 
Primarilor din Banatul Istoric, al cărei membru 
fondator sunteți.

În ce privește asocia-
ția, mă bucur să vă spun 
că numărul membrilor ei  
a crescut simțitor prin pre- 
zența în rândurile ei a mul- 
tor primari tineri, aflați la  
început de carieră admi-
nistrativă. Și, sunt sigur că  
acești tineri primari vor 
aduce cu ei nu numai en- 
tuziasmul tinereții ci și do-
rința legitimă de afirmare.

Înainte de a vorbi cu primarul comunei Checea, acum că tot au trecut alegerile, am stat de vorbă cu oameni 
din comuna sa, bun prilej de a consemna câteva opinii ale consătenilor săi...

Domnul V.H ne spune: „Ionică, așa îi spun eu, că sunt mai bătrân, este cel mai potrivit om pentru dezvoltar-
ea bună a comunei noastre. De când a venit în primărie, atât ca viceprimar și apoi ca primar, el a dovedit că pune 
mereu interesele cetățenilor pe primul loc.“

Doamna M.J ne spune: „Ce pot să spun despre domnul Ion Breje este faptul că a avut și are o viziune clară 
pentru dezvoltarea comunei noastre, implementând proiecte durabile, care au un impact pozitiv pe termen lung. 
Mai mult decât atât, el a dovedit și până acum că este un om capabil să unească oamenii în jurul unor scopuri 
comune, încurajând colaborarea și participarea activă a cetățenilor.“

Domnul C.K crede că: „Ion Breje, cu o experiență vastă în administrarea publică, a navigat cu succes prin provocările întâlnite, 
găsind soluții eficiente și inovații pentru a îmbunătăți viața comunității.“

Impresiile pe care le-am consemnat sunt mai multe și voi publica, în viitor, pe toate cele înregistrate pe reportofon.

Din albumul cu poze frumoase al Primăriei comunei Checea

La „Ziua comunei Checea” din acest an, Ansamblul „Checeana“ 
a evoluat într-o frumoasă paradă a portului popular alături de invitații 
săi: Ansamblul Crișana din Oradea și Ansamblul Călușerul din Jebel.
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 „Se pot face proiecte mari și cu bani puțini în unele cazuri!“

Domnul Cristian Olariu, cum de v-ați 
gândit să deveniți primar, după o carieră extraordinară de 26 de 
ani în finanțe?

Domnule Andrei, eu aici m-am născut, în Răchita. Școala 
am făcut-o la distanță. Am stat în internat. Am văzut problemele 
oamenilor foarte clar după 26 de ani de când lucrez în finanțe. Cinci 
ani am fost și șef de serviciu. Am mers pe teren, am văzut cum trăiesc 
oamenii în comunele județului și în orașul Făget. Am avut contact 
direct cu oamenii și am aflat care le sunt problemele și ceea ce au 
nevoie. Astfel, lucrând cu cetățenii, am văzut ce au nevoie. Eu nu 
am dorit să intru în politică, fiindcă politica e foarte dură. Dovadă 
multitudinea de minciuni spuse la adresa mea. Dar, pentru că am 
fost solicitat, am hotărât să particip la alegerile din acest an, pentru 
funcția de primar al comunei Dumbrava.

Care a fost argumentul care v-a determinat să acceptați 
solicitarea?

Mi s-a spus că eu pot să-l înving pe primarul în funcție. Am 
vorbit cu familia, m-am consultat cu apropiații și, după o perioadă, 
am zis: „Hai să încerc. Dacă reușesc bine, dacă nu, renunț cu totul 
să mai intru în politică!” Iată că am reușit și oamenii m-au votat, 
oamenii au văzut că sunt pentru ei, că vreau să lupt pentru interesele 
lor. Dacă nu reușeam acum, renunțam cu totul.

Este urâtă campania electorală?
Foarte urâtă! Într-o campanie se spun lucruri foarte urâte despre 

tine, lucruri de care nici măcar nu ai auzit, ești acuzat de niște fapte 
pe care nici măcar nu le-ai visat. Este foarte dură și urâtă o campanie 
electorală, chiar și în mediul rural, dar am rezistat și, iată, am și reușit 
să înving. Dar, domnule Anca, să știți că dacă ești mai slab de înger 
și ești credincios și îți vezi de treaba ta sunt lucruri care te macină.

Și totuși ați reușit această mare victorie!
Domnule Anca, așa cum am mai spus, de-a lungul anilor, am lu- 

Cristian OLARIU - Primar al comunei Dumbrava

După alegerile de la mijlocul acestui an, Asociația Primarilor din Banatul Istoric, a primit în rândurile 
ei primari tineri, aflați la primul lor mandat. Unul din acești tineri destoinici, ales pentru energia sa 

contagioasă și viziunea inovatoare este chiar interlocutorul meu din această pagină. Un om care, am înțeles din 
dialogul cu dânsul, își propune să aducă un suflu nou comunității din care face parte. Un om cunoscut pentru abor-
darea sa deschisă și pentru dorința de a implica cetățenii în deciziile locale, deoarece Cristian Olariu este un lider 
carismatic, care prioritizează transparența și comunicarea eficientă. Un tânăr care, la capătul dialogului nostru, 
m-a convins că va reuși să transforme comuna sa într-un model de sustenabilitate și inovație.

crat cu oamenii, am ajutat oamenii și asta a fost cel mai important. 
Fiecare om când a avut probleme și a venit la finanțe la mine l-am aju- 
tat. Cetățenii m-au cunoscut și știu că atunci când mi-au bătut la ușă  
cu diferite chestiuni nu am spus „nu am timp” și nu o să spun „nu am  
timp” nici de acum încolo. Omul a avut încredere în mine. Cetățenii au  
căpătat încredere. Dacă au venit odată, au venit și a doua oară. Au  
povestit la alții și au văzut că sunt un om căruia îi place să ajute. Sunt  
o persoană care este alături de oameni. Cred că bunătatea și deschiderea  
pe care am avut-o față de cetățeni și comunicarea foarte bună cu ei  
au fost argumentele care, cred eu, au determinat oamenii să mă 
voteze pentru demnitatea de primar al comunei Dumbrava.

Cum s-a desfășurat campania, ce anume ați făcut?
Împreună cu echipa mea, am mers din casă în casă și am vorbit 

cu locuitorii. M-am întâlnit cu 80% din familiile din comună. Am 
bătut comuna la pas și am vorbit cu oamenii, în Dumbrava mai puțin. 
Am avut și eu o echipă minunată în jurul meu.

Domnule Olariu, ce le-ați spus dumbrăvenilor ca să vă voteze?
Oameni nu mai aveau nevoie de promisiuni, domnule Anca, 

fiindcă sunt sătui de promisiuni. Au avut de-a lungul timpului numai 
promisiuni. Acum cetățenii au votat omul pe care îl cunoșteau și îl 
știau bine, aveau încredere în el, adică pe mine. Când am fost în 
campanie, nu am promis mare lucru, nu am venit cu multe promisiuni, 
ci am vorbit despre lucruri concrete. Am vorbit de nevoia de drumuri 
agricole, de construirea de capele în sate. Nu am vrut să spun ceva ce 
nu se poate realiza.

Ați vorbit despre necesități evidente.
Absolut! Am vorbit despre lucruri necesare și care s-au putut 

face până acum, dar nu s-au făcut, nici cu fonduri europene și nici 
cu bani din bugetul local. În concluzie, un lucru este clar: se pot face 
proiecte mari și cu bani puțini în unele cazuri. 

(va urma)

Berbec (21 martie - 19 aprilie). În această 
lună, energia ta este la cote maxime. Este mo- 
mentul perfect pentru a-ți asuma noi provocări, 
atât la muncă, cât și în viața personală. Fii des- 
chis la oportunități și nu te teme să îți exprimi 
ideile.

Taur (20 aprilie - 20 mai). Pentru Tauri, luna 
aceasta se va concentra pe relații. Fie că este 
vorba de prieteni sau de parteneri, comuni-
carea deschisă va întări legăturile. Investițiile 
financiare pot aduce beneficii pe termen lung, 
așa că ia în considerare planificarea bugetului.

Gemeni (21 mai - 20 iunie). Gemenii se 
vor simți inspirați în această perioadă. Creati-
vitatea va străluci, iar proiectele artistice vor 
avea succes. Totuși, ai grijă la nevoia de a te 
expune multora – uneori este bine să păstrezi 
câteva idei doar pentru tine.

Rac (21 iunie - 22 iulie). Emoțiile vor fi 
în prim-plan, iar intuiția ta îți va ghida deci-
ziile. Este momentul ideal pentru a-ți întări 
legăturile cu cei dragi. În plan profesional, fii   Pagină coordonată de Andrei ANCA

 Destinul tău în stele...
CELESTINA

atent la detalii, mai ales în comunicare.
Leu (23 iulie - 22 august). Leii vor străluci 

în carieră și pot primi recunoaștere pentru 
eforturile depuse. Fii deschis la feedback, de-
oarece acesta îți va îmbunătăți performanța. 
În dragoste, spontaneitatea va aduce momente 
plăcute.

Fecioară (23 august - 22 septembrie). 
Pentru Fecioare, organizarea va fi cuvântul 
de ordine. Proiectele de muncă vor necesi-
ta o atenție atentă la detalii și o planificare 
riguroasă. Îngrijirea sănătății ar trebui să fie o 
prioritate, așa că nu neglija odihna.

Balanță (23 septembrie - 22 octombrie). 
Balanțele vor căuta armonie în relații. Este un 
moment propice pentru reconectarea cu cei 
dragi și pentru a clarifica orice neînțelegeri. 
În carieră, colaborările pot aduce rezultate 
pozitive.

Scorpion (23 octombrie - 21 noiembrie). 
Pentru Scorpioni, perioada aceasta va aduce 
intensitate emoțională. Este important să 
acorzi atenție nevoilor tale interioare. Cone-
xiunile profunde pot apărea, dar trebuie să fii 
deschis și vulnerabil.

Săgetător (22 noiembrie - 21 decembrie). 
Săgetătorii sunt în căutare de aventuri. Fă-ți  
timp pentru a explora noi hobby-uri sau 
activități care îți fac plăcere. În plan profe-
sional, nu te teme să îți exprimi ideile, deoa-
rece creativitatea ta va fi apreciată.

Capricorn (22 decembrie - 19 ianuarie). 
Capricornii vor simți o nevoie puternică de  
stabilitate. Este momentul ideal pentru a eva- 
lua obiectivele pe termen lung și a face ajus-
tări, dacă este necesar. Relațiile vor necesita o 
atenție specială, așa că acordă-le timp.

Vărsător (20 ianuarie - 18 februarie). 
Vărsătorii vor face un pas în față în comuni-
tate. Implică-te în proiecte care îți pot aduce 
satisfacție personală și profesională. Fii des-
chis la idei inovatoare și la colaborări.

Pești (19 februarie - 20 martie). Pentru 
Pești, intuiția va fi foarte puternică. Este un 
moment bun pentru a medita asupra dorințelor 
tale profunde și a lua decizii bazate pe senti-
mente. În dragoste, ar putea apărea o conexi-
une specială.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

DUMBRAVA
Timiș
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină coordonată de Beatrice PĂSĂRICĂ

Ioan Gheorghe MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

„Indiferent de opțiunea politică, numai împreună putem construi 
o comunitate mai puternică!“

Din albumul comunei

Nu deseori poți întâlni în țara asta primari care să se implice constant în destinul unei comunități. 
Este reconfortant să întâlnești un primar cu viziune, capabil să identifice nevoile localității și să  

implementeze soluții eficiente. Un om mereu deschis la dialog, un om care știe să asculte nevoile și sugestiile 
cetățenilor. Un primar la care fiecare voce contează! Eu l-am întâlnit la Liebling și vi-l prezint dumneavoastră 
sub forma dialogului.

Domnule primar, vă mulțumesc că 
ați acceptat să vorbiți cu mine astăzi de-
spre păstrarea tradițiilor în comunitatea 
dumneavoastră, dar și despre importanța 

cinstei și corectitudinii în administrația locală.
Vă mulțumesc pentru invitație! Pentru mine este întotdeauna o 

plăcere să discut despre valorile care ne definesc ca și comunitate, 
cu atât mai mult cu cât acest interviu îmi este găzduit de jurnalul 
nostru atât de drag, „Jurnalul interregional Banatul”, jurnal fanion al 
Asociației Primarilor din Banatul Istoric.

Domnule primar, vă propun să începem acest dialog cu un 
subiect deosebit de important: păstrarea tradițiilor. Ce inițiative ați 
implementat pentru a promova tradițiile locale în rândul tinerelor 
generații?

Doamnă Beatrice, după cu știți, păstrarea tradițiilor este esențială 
pentru identitatea noastră culturală. În acest sens am organizat și 
organizăm diverse evenimente, cum ar fi festivaluri locale, specta-
cole cu cântece și dansuri tradiționale, precum și anuala Rugă. De 
asemenea, intenționez ca în viitorul apropiat să colaborăm cu școlile 
pentru a integra lecții despre istoria și tradițiile noastre în programa 
școlară.

Este un lucru minunat! Credeți că aceste inițiative ajută la 
întărirea legăturilor comunității?

Evident! Atunci când oamenii se adună pentru a celebra tradițiile 
comune se creează un sentiment de apartenență și solidaritate. Aceste 
evenimente nu doar că promovează cultura, dar și încurajează dia-
logul între generații, contribuind la coeziunea socială.

Domnule primar, trecând la un alt subiect important, vă întreb 

ce rol joacă cinstea și corectitudinea în administrația locală, din 
perspectiva dumneavoastră?

Cinstea și corectitudinea sunt fundamentale pentru încrederea 
cetățenilor în administrație. În calitate de primar, am condus, conduc 
și voi conduce atâta vreme cât voi fi ales cu transparență și integri-
tate. De altfel, sunt convins că fiecare decizie pe care o luăm ar trebui 
să reflecte cel mai bine interesele comunității și să nu fie influențată 
de interese personale sau externe.

Ce măsuri ați implementat pentru a asigura transparența și 
corectitudinea în activitatea primăriei?

Am implementat o serie de măsuri, cum ar fi publicarea periodică 
a rapoartelor financiare și organizarea de întâlniri cu cetățenii pentru 
a discuta despre proiectele în desfășurare. De asemenea, încurajăm 
cetățenii să participe la procesul decizional, oferindu-le posibilitatea 
de a-și exprima opiniile și sugestiile prin intermediul platformelor 
online.

În încheiere, care este mesajul dumneavoastră pentru cetățenii 
comunității?

Doamnă Beatrice, le transmit cetățenilor, tuturor consătenilor 
mei, indiferent de opțiunea lor politică, numai împreună putem  
construi o comunitate mai puternică, respectându-ne tradițiile și  
având la bază valori precum cinstea și corectitudinea. Fiecare dintre 
noi are un rol important de jucat și împreună putem face o diferență 
reală.

Vă mulțumesc, domnule primar, pentru timpul acordat și pen-
tru viziunea dumneavoastră asupra acestor subiecte importante.

Cu plăcere! Vă mulțumesc și eu pentru oportunitatea de a vorbi 
despre lucruri care ne interesează pe toți.

Tinere condeie
Nicio durere mică nu mai doare...

Așa cum v-am promis în materialul realizat cu 
domnul primar al comunei Liebling, publicăm 

câteva poeme creștine ale unui tânăr poet din comuna 
Liebling. Un tânăr care, dincolo de harul său, se luptă de 
ani de zile cu o tristețe sfâșietoare, 

aceea a scoliozei idiopatice, a ambliopiei severe, 
a microcefaliei, a deformării de bazin și, nu în 
ultimul rând, cu tulburări grave de creștere. Dragi 
cititori, nu vi se pare că nicio durere mică nu mai 
doare când vezi acest destin în șchiopătare?

Sub Cerul lui Eminescu
Iulian Cornelius PAPUC

Sub cerul nopții, Mihai, te regăsesc,
Cu dor și vis, în versuri ce răsar,
Ca „Seara pe deal”, când stelele lucesc,
Ai plămădit iubirea în al nopții dar.

Luceafărul tău străluce-n noapte,
Cu aripi de lumină-n zbor tăcut,
Și codrii de aramă șoptesc șoapte,
În rime line, sufletul tău mut.

Președintele Uniunii Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric, domnul Vasile 
Todi, rostind cuvântul de deschidere 
la „Ziua Gratitudinii”, găzduită de 
comuna Liebling în luna decembrie a 
anului trecut.

Pe dealuri blânde, șuieră vântul lin,
Ca-n „Seara pe deal”, cuprins de dor,
În inimile noastre, tu ești divin,
O veșnică speranță, al sufletului izvor.

Așa cum tu ai scris, cu drag și jale,
În nopți târzii, sub cerul înstelat,
Rămâi, Mihai, eternă visare,
În versuri line, sufletu-ți curat.

Știri pe scurt
l Contribuabilii care îşi plă-
tesc la timp taxele vor bene-
ficia de o bonificaţie de 3%, 
potrivit proiectului de OUG 
al Ministerului de Finanţe 
referitor la facilităţile fis-
cale la plata datoriilor către 
bugetul de stat.
l Într-o carte care a apărut 
în 3 septembrie, fostul pre-
ședinte american Donald 
Trump scrie că în cazul în 
care ar câștiga alegerile 
generale din 5 noiembrie, 
ar putea relua discuțiile di-
plomatice cu liderul de la 
Phenian. „Președintele Kim 
Jong-Un are oportunitatea 
de a fi amintit ca liderul 
care a inaugurat o nouă eră 
glorioasă de securitate și 
prosperitate pentru poporul 
său”, a scris el în cartea 
amintită.
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 „Școlile au fost dotate cu table digitale, cu calculatoare performante și camere video
 în fiecare clasă, atât la Sânandrei, cât și la Covaci și Carani!“

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

Kickboxing

Clubul GAB BOXING Sânan-
drei a participat, sâmbâtă, 14 

septembrie, la Călugăreni, în apro-
piere de București, la  o gala de Kick-
boxing. În gala Semi pro auluptat trei  
sportivi: 9 ani -30 kg Lupașcu Phinias,  
12 ani - 40 kg Lipan Luis,16 ani -55kg 
Lipan David. Iar în concursul inter-
club la 12 ani - 42 kg Tabacu Darius 
și la 15 ani - 83 kg Denis Duma.

Balul Pensionarilor 2024

În data de 8 septembrie 2024, Primăria și Consiliul Local 
Sânandrei împreună cu Sindicatul Comunal Sânandrei au 

organizat Balul Pensionarilor ediția a X-a.
Evenimentul care a avut 

loc „La Balon“ nu a presu-
pus niciun cost din partea 
participanților.

„Ne apropiem cu pași 
repezi de finalul verii, iar 
acesta este momentul în care 
îi celebrăm pe seniorii comu-
nei noastre. A devenit deja o 
tradiție ca în această perioadă să organizăm Balul Pensionarilor, 
la care îi invităm cu drag pe toți cei interesați să participe“, a spus 
edilul comunei, domnul Claudiu Coman.

Pensionarii prezenți la eveniment au avut parte de un program 
artistic susținut de solistul Marius Lupulescu, alături de Tveia 
Petrovici - acordeon, Puiu Stoia - saxofon și Marian Boșa - orgă.

Toamna
Radu GyR

Plopi mai limpezi decât ceața
și-au tras spadele afară.
Spune-mi bună dimineața,
inimă trezită iară.

Frunze reci pe ramuri ciunte
mă privesc cu ochi rotunzi.
Bună dimineața, frunte,
Care spinii mi-i ascunzi.

Parcă ceru-ntreg de fum e,
strada numai mângâieri.
Bună dimineața, lume,
care m-ai lovit și ieri.

Parc-o pasăre înfrântă
a țipat în pumnul strâns.
Bună dimineața, sfantă
bucurie de-a fi plâns !

În comuna Sânandrei, la sfârșiul lu-
nii august, s-au încheiat lucrările de 

modernizare și igienizare a unităților de 
învățământ, în vederea începerii noului an 
școlar. Astfel, la Sânandrei au fost mon-
tate panourile solare și fotovoltaice pentru 
apă caldă, s-au schimbat deja geamurile 
și ușile, dar și podul clădirii s-a refăcut,  
iar în prezent se lucrează la grupurile sani-
tare și la montarea parchetului și a lam-
briurilor. 

„Pe lângă dezinfecție și zugraveli, 
care au loc în această perioadă, școlile au 
fost dotate cu table digitale, cu calcula-
toare performante și camere video în fiec-
are clasă, atât la Sânandrei, cât și la Co-
vaci și Carani. De asemenea, începând din 
acest an școlar, elevii vor beneficia de una 
dintre cele mai importante investiții real-
izate în Sânandrei, respectiv sala de sport,  
unde își vor putea desfășura orele de educație  
fizică”, a precizat domnul Claudiu Co-
man, primarul comunei Sânandrei.

Continuă lucrările la canalizare

Se lucrează în ritm susținut pentru introducerea rețelei de canalizare pe 
zeci de străzi din cartierele noi ale comunei. Astfel, în cadrul proiectu-

lui câștigat de autoritățile locale prin Programul Național de Investiții „Anghel 
Saligny“, urmează ca un număr total de 32 de străzi să fie racordate la rețeaua de 
canalizare, pe lângă cele care au fost cuprinse în proiectului gestionat de Aquatim 
și care este deja funcțional.

„Lucrările înaintează conform 
planului și nu ne vom opri până când 
nu vom finaliza lucrarea pe toate 
cele 32 de străzi cuprinse în proiect 
și pentru care am obținut fonduri gu-
vernamentale”, a precizat domnul 
primar Claudiu Coman.

Regulament pentru folosirea sălii de sport

Întrunit în sedință, Consiliul Local Sânandrei a stabi-
lit regulamentul de funcționare și închiriere al sălii 

de sport din localitate. Astfel, în timpul săptămânii, în  
cursul dimineții, sala va fi folosită de către elevii școlii, care 
vor desfășura aici orele de Educație Fizică, iar începând cu 
ora 14.00, sala va putea fi închiriată la prețul de 150 de lei 
pe oră. Tariful rămâne același și în weekend, pentru cei care 
doresc să închirieze cu ora. Cei care doresc să închirieze 
sala o zi întreagă vor trebui să plătească 1.000 de lei, iar cei 
care vor să închirieze sala pe parcursul întregului weekend 
trebuie să plătească 3.000 de lei. Programările la sala de 
sport se pot face apelând numărul de telefon 0721.744.241 
- administratorul locației.
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Zilele orașului Deta

În 19, 20 şi 21 iulie, Primăria Oraşului 
Deta şi Consiliul Local Deta, reprezen-

tate de domnul primar Petru Roman, au orga-
nizat Zilele Oraşului Deta. Evenimentele s-au 
ţinut lanţ încă de vineri, când a avut loc parada 
portului popular, condusă de Fanfara „Mihai 
Eminescu” din Coştei, Serbia. Convoiul a por-
nit din faţa Primăriei Deta şi s-a oprit în parcul 
Anton Kratzer, unde s-a desfăşurat deschiderea 
oficială a celei de-a treisprezecea ediţii. Domnul 
primar Petru Roman a mulţumit pentru prezenţă 
tuturor invitaţilor, în primul rând celor veniţi 
de peste hotare, precum şi oficialităţilor din 
Timişoara, reprezentanţilor Consiliului Judeţean 
și parlamentarilor de Timiş prezenţi. Mai apoi, 
a urmat tradiționalul moment al acordării de 
distincţii profesorilor şi elevilor merituoşi din 
oraş. În continuarea evenimentului, spectatorii 
s-au bucurat şi de prezenţa interpreţilor Liliana 
Laichici, Alina Trastău, Monalisa şi Radu Şufan 
(acordeon), respectiv Camelia şi Mihai Ceocu 
(taragot), alături de formaţia instrumentală 
Black Musik, care i-au încântat cu multe cân-
tece tradiţionale deosebite. De asemenea, în de-
schiderea festivităţilor au dansat Ansamblurile 
Centrului Cultural Deta spre bucuria publicului.  

Sâmbătă seara, de la ora 18:30 au urcat pe 
scenă ansamblul Dr. Tihomir Ostojić din Čoka, 
Serbia; Ansamblul Mladost -Velika Greda din 
Plandište, Serbia; Ansamblul Veselia din Glog-
onj, Serbia şi ansamblul Vuk Karadjić din Čoka, 
Serbia. Seara a fost completată de evoluţiile 
interpreţilor de muzică modernă 2BCover Band, 
Phaser-Pop&Rock Band, Nicoleta Nucă&Band, 
Liviu Teodorescu&Band.

Duminică, la ora 9:00 a avut loc Crosul 
Oraşului Deta, un eveniment devenit tradiţional, 
care se bucură de asemenea de susţinerea dom-
nului primar Petru Roman şi a domnului vicep-
rimar Radu Rotar. La acest eveniment sportiv 
deosebit au participat oameni de toate vârstele, 
care au alergat de plăcere, câştigători fiind toţi 
participanţii, care au primit din partea primăriei 
diplome şi tricouri inscripţionate. În continu-
are, seara, de la ora 18, părinţii şi bunicii au 
fost prezenţi la programul artistic al Grădiniţei 
Oraşului Deta. De asemenea, spectacolul a con-
tinuat cu dans şi voie bună, oamenii urmărind 
reprezentaţiile ansamblurilor de copii ale Cen-
trului Cultural Deta. Trupa de teatru pentru co-
pii ,,Năzdrăvanii” a susţinut un spectacol ex-
traordinar cu participarea a numerose personaje 
precum: Sky şi Chase (din Patrula Căţeluşilor), 
Pluto şi Goofy, Eroii în pijama, Donald şi Daisy, 
Bugs Bunny, Mikey şi Minnie, respectiv Clown. 
Au mai susţinut recitaluri: Corul Borostyan din 
Bordany (Ungaria); Corul Maghiar Galaj din 
Deta, Ansamblul Laza Nančić din Vârşeţ, Ser-
bia; Bella Luna Cover Band, Pragul de Sus - Pop 
and Rock Band, Amadeus Electric Quartet, Car-
men Chindriş şi Taraful Rutenilor. Evenimentul 
s-a încheiat, spre bucuria spectatorilor, cu un 
frumos foc de artificii.
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 „Îi îndemn pe elevii comunei noastre să nu uite că, indiferent de dificultăți, sunt 
susținuți de întreaga comunitate, care crede în ei și în potențialul lor!“

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

Festivitatea de deschidere a noului a anului școlar 2024-2025 
la Școala Gimnazială „Sabin Drăgoi“ din Petriș, mi-a oferit 

prilejul de a consemna câteva din gândurile rostite de edilul comunei 
pentru „copiii frumoși, cuminți și curioși, care pășesc pentru prima 
dată sau din nou pe porțile școlii”, precum și despre rolul școlii în 
destinul uman. A spus domnul primar:

„Astăzi este o zi specială, una plină 
de emoții și așteptări, deoarece marcăm 
începerea unui nou an școlar. În spe-
cial pentru cei care pășesc pentru prima 
dată pragul școlii, astăzi reprezintă o 
etapă importantă în viața lor. Este ziua 
în care descoperă o lume nouă, plină de 
cunoaștere, prietenie și oportunități.

Școala, a continuat domnul Berari, 
nu este doar un loc unde învățăm să ci-
tim și să scriem; este un mediu în care ne 
formăm caracterele, în care ne descope-
rim pasiunile și talentele. Aici, tinerii co-
munei noastre vor întâlni profesori care îi 
vor îndruma, îi vor inspira și îi vor ajuta 
să devină cei mai buni învățăcei. Fiecare 
lecție pe care o vor învăța și fiecare prie-
tenie pe care o vor lega va contribui la 
forma a ceea ce vor deveni în viitor.

După cum bine se știe, pentru orice 
comunitate educația este esențială. O 
școală bine pregătită și un mediu în care elevii se simt în siguranță 
și motivați este fundamental pentru dezvoltarea acelei localității. 
Cu acest prilej doresc să încurajez colegii din comunitate să susțină 
inițiativele educaționale și să se implice activ, deoarece fiecare 
contribuție contează.

Totodată, doresc tuturor un an plin de realizări, de curiozitate și 
bucurie. Am încredere că acești minunați copii ai comunei noastre 

vor reuși să depășească orice provocare și să se bucure de fiecare mo-
ment petrecut la școală. În aceeași ordine de idei, îi îndemn pe elevii 
comunei noastre să nu uite că, indiferent de dificultăți, sunt susținuți 
de întreaga comunitate, care crede în ei și în potențialul lor! La mulți 
ani, școlari! Să avem un an excelent împreună!”

Întrebându-l cum vede rolul pro-
fesorului în destinul comunei, domnul 
primar a adăugat: „Profesorii sunt piloni 
fundamentali în structura comunității, 
având un impact profund asupra viitoru-
lui acesteia. Rolul lor depășește simpla 
transmitere de cunoștințe, influențând 
valorile, comportamentele și aspirațiile 
întregii comunități. Dacă ar fi să 
evidențiez doar câteva din aspectele mai 
relevante ale rolului profesorilor în acest 
context aș spune că ei, profesorii, trans-
mit valori precum respectul, toleranța, 
solidaritatea și responsabilitatea. Vor-
bim aici de valori care sunt funda-
mentale pentru coeziunea și armonia 
comunității. Și dacă aș vorbi strict de-
spre profesorii școlii noastre, vă asigur 
că dânșii sunt adesea modele de com-
portament pentru elevi. Modele care îi 
inspiră pe tineri să își urmeze visurile, 
să își dezvolte abilități și să se implice în 

comunitate. Profesorii noștri sunt un punct de legătură între școală și 
familie, colaborând cu părinții pentru a susține dezvoltarea copiilor. 
Și tot dânșii, dascălii noștri, contribuie eficient la formarea unei forțe 
de muncă calificate prin educația pe care o oferă. Iar acest fapt, fără 
îndoială, nu doar că ajută la crearea de oportunități de angajare pentru 
tineri, dar susține și dezvoltarea economică a comunei“, a conchis 
edilul.

Poeți uitați -Eusebiu CAMILAR
Crai Nou

Crai nou se tot ivește pe codri și genuni:
E coasă aninată de tată în goruni,

Când s-a culcat, și timpul cu piatra l-a-nvelit,
Pân’o să crească iarbă mai bună de cosit.

El s-a culcat, și iată de când nu s-a răspuns,
La subțioară iarbă și mie mi-a ajuns!

Să iau din arbori coasa degeaba m-am tot dus:
Cu cât îmi crește iarba, ea suie și mai sus!

Am să mă zbat, din arbori s-o iau numaidecât:
Ce mă voi face mâine cu iarbă pânʼ la gât?

Din volumul „Călărețul orb” – 1975

Respectați cele 10 porunci!

Dar nu poruncile luate literal, ne sfătuiește Wil-
helm Tauwinkl în cartea sa „Religia fără stres”, 

pentru că ele au fost scrise avându-se în vedere realitățile 
acelor timpuri. Adaptate timpurilor moderne, se pot adu-
ce unele completări și modificări: u idolatria nu mai în-
seamnă neapărat „chip cioplit”, ci acele caracteristici ale 
modernității care au luat locul zeilor, precum banul, pute-
rea, munca, imaginea de sine, succesul în carieră, chiar și 
rețelele de socializare; u „să nu ucizi” înseamnă nu numai 
omucidere, ci și a determina pe cineva să facă un rău, in-
clusiv pe tine însuți (așadar, fără alcool sau droguri!) sau 
nerespectarea regulilor de circulație, care pot duce la peri-
clitarea vieții celor din jur; u „să nu furi” înseamnă inclu-
siv plagiatul; u „să nu poftești 
nimic din ce este al aproapelui 
tău” – aici ar trebui să avem 
o discuție luuungă, despre in-
vidia celor mai mulți dintre cei 
care se consideră creștini, de-
spre bârfă, despre trufie, lene, 
lăcomie, despre una dintre cele 
mai puțin respectate porunci.

Toți șoferii trebuie să știe!

Cartea de Identitate a Vehicu-
lului are un nou format, anun- 

ță Registrul Auto Român. Documen-
tul păstrează aceleași categorii de 
informații, dar dispar câmpurile des-
tinate completării datelor despre pro-
prietar și numărul de înmatriculare. 
Cartea de Identitate a Vehiculului are 
un nou format, adaptat prevederilor 
legislative actuale. Noul model de 
CIV a început deja să fie eliberat în  
reprezentanțele RAR, dar documen-
tul în forma anterioară va rămâne în 
continuare perfect valabil și va putea 
fi schimbat, la cerere, în cazul pierde-
rii sau deteriorării.
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 „Proiectul de reabilitare și modernizare străzi din orașul Lipova, cel mai amplu 
proiect de acest gen până în prezent, continuă!“

Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

Domnule primar, ne revedem după o  
binemeritată realegere, dorind, din începutul dialogului nostru să 
ne axăm pe proiectul privind reabilitarea și modernizarea de străzi.

Domnule Coman, proiectul de reabilitare și modernizare a 18 
străzi din orașul Lipova, cel mai amplu proiect de acest gen până 
în prezent, continuă, alte două străzi fiind asfaltate. Astfel, echipele 
de muncitori au ajuns pe Strada Viilor, acolo unde a fost turnat 
ultimul strat de asfalt și pe Strada Lugojului, unde a fost demarată, 
de asemenea, asfaltarea, până la finalulul lunii august această stradă 
urmând să aibă ambele straturi de asfalt turnate și putând fi dată în 
folosință pentru circulația rutieră.

Dar mai desfășurați, după câte se spune, și alte lucrări paralele, 
ca să spun astfel.

Desigur, în paralel, lucrările se desfășoară și pe celelalte străzi 
din cadrul proiectului. Este vorba de Strada Mihai Viteazul și Strada 

Asemeni tuturor membrilor Asociației Primarilor din Banatul Istoric, edilul orașului Lipova se evidențiază 
prin dedicarea și eforturile depuse în slujba comunității sale. Viziunea domniei sale pentru dezvoltarea 

orașului Lipova a inspirat întreaga comunitate, reușind, încă din primele luni de mandat, să transforme ideile în 
realitate. Apreciind sincer implicarea sa constantă în problemele locale, mereu deschis la dialog și soluții, i-am 
solicitat un scurt interviu acestui om cunoscut pentru transparență și responsabilitate.

Mețianu, ca astfel, rând pe rând, urmând să se finalizeze fiecare 
din cele 18 străzi cuprinse în acest amplu proiect de reabilitare și 
modernizare străzi, atât partea carosabilă, cât și trotuarele.

Carevasăzică, proiectele continuă, domnule primar!
Așa cum am spus deja, asfaltarea străzilor și a trotuarelor 

continuă în orașul nostru, până la finalizarea tuturor celor 18 străzi 
cuprinse în acest proiect și, totodată, se vor demara în viitorul apropiat 
și lucrările pentru alte străzi din Lipova, atât pentru asfaltare, cât și 
pentru introducerea rețelei de apă-canal, acolo unde este necesar. 

Aveți o echipă…
Avem o echipă extraordinară, care ne este alături și alături de toți 

acești oameni atât de implicați, cărora le mulțumim pentru tot, vom 
continua să muncim și să dezvoltăm orașul Lipova. Mulțumim tuturor 
celor implicați în derulararea proiectului și în special cetățenilor 
pentru sprijin și înțelegere!

Cum poți să obții adeverințele pentru 
pensie de la firme care nu mai există

Foarte mulți pensionari se lo-
vesc de un impediment ma-

jor: trebuie să vină cu adeverințe de 
la companiile la care au lucrat pen-
tru a-și demonstra anii de cotizație. 
Iar multe dintre societăți au dispărut 
după Revoluția din 1989.

„Persoanele care doresc să li se elibereze adeverințe 
privind drepturile referitoare la stagiile de cotizare tre- 
buie să se adreseze, conform legii, operatorului econo-
mic autorizat prestator de servicii arhivistice sau struc-
turilor teritoriale ale Arhivelor Naționale ale României, 
care au în păstrare arhiva entităților angajatoare (între-
prinderi de stat – anterior anului 1990, societăți, regii, 
companii) desființate”, arată Arhivele Naționale.

Pentru a vedea unde se află arhivele firmelor se 
poate consulta o bază de date pe site-ul Arhivelor Națio-
nale. Aici se pot găsi inclusiv firme private, desființate, 
în faliment sau care și-au schimbat denumirile.

 Existența a două Românii

Un studiu efectuat de Romanian Economic Monitor arată cât de mari sunt 
discrepanțele dintre zonele dezvoltate ale țării și cele care au rămas scufun-

date în sărăcie. Vasile Ernu a discutat, pentru „Libertatea”, cu coordonatorul echi-
pei, Szász Levente, profesor la Universitatea Babeş-Bolyai - FSEGA, coordonatorul 
proiectului.

Conform acestuia, motivele care au dus la apariția unor diferențe mari în-
tre zonele dezvoltate și cele mai puțin dezvoltate din România țin de la accesul la 
educație la dezvoltarea infrastructurii și, nu în ultimul rând, la implicarea factorilor 
politici și administrativi care să încurajeze creșterea investițiilor private.

„Discrepanțele, spune cunoscutul profesor, din păcate, sunt destul de mari: 
diferența dintre București și Hunedoara în privința salariului mediu net este de 71%, 
ceea ce înseamnă că angajații din capitală câștigă în medie (!) cu 71% mai mult decât 
cei din județul Hunedoara. Chiar dacă pot exista diferențe 
și în nivelul prețurilor, capitala fiind desigur mai scumpă, 
această discrepanță de 71% poate fi considerată una foarte 
mare. Pe când avantajul Capitalei este unul foarte clar, ul-
timul loc în privința salariilor medii nete variază de la lună 
la lună: doar pe parcursul precedentelor 12 luni, ultimul 
loc a fost ocupat la rând de județele Teleorman, Vrancea și 
Hunedoara.”
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

 „Dorința mea este de a definitiva și a pregăti cât mai multe proiecte 
pentru comunitatea noastră!“

Cosmin CHIRA - Viceprimar al comunei Remetea Mare

Primăria comunei Remetea Mare a organizat, începând din acest an, rugile celebrate la Remetea 
Mare și Ianova extinse la două zile pentru fiecare localitate. Festivitățile au început în Remetea 

Mare în ziua de 15 august, ora 17:00, cu ceremonia de tăiere a colacului la Biserica Ortodoxă din 
localitate, urmate de sărbătoare pe Strada Primăriei de la ora 18:30. Muzica și voia bună a fost întreținută 
de Alex Surdea și Denisa Țanigoi. Sărbătoarea, care a avut loc în inima comunei, a cuprins un program 
artistic de excepție - pe scenă au evoluat artiști de renume: Carmen de la Sălciua și formația KEBA 
Band, alături de Deian & Mela, care au încântat publicul cu melodii de neuitat.

Și pentru că organizatorii au dorit să fie o seară completă, Robotul Kara Sound by DJ Kristell & 
Eric Sound a revenit pentru a transforma evenimentul într-o atmosferă incendiară.

Așteptați pentru a împărtăși împreună bucuria tradițiilor locale, toți cei prezenți la sărbătoare au 
rămas cu amintirea unor zile memorabile, pline de bucurie și voie bună.

Rugile comunei Remetea Mare și satului Ianova

Domnule viceprimar Cosmin 
Chira, aveți o agendă de lucru 
încărcată, plină de realizări în co-
muna dumneavoastră. Aș dori să  

aveți amabilitatea de a vorbi despre acestea tuturor citi-
torilor  Jurnalului Interregional „Banatul“, și nu numai.

Dorința mea este de a definitiva și a pregăti cât mai 
multe proiecte pentru comunitatea noastră, atât în Reme-
tea Mare, cât și în Ianova. Ne străduim zilnic 
să îmbunătățim condițiile școlare pentru elevi. 
Lucrările de modernizare a zonelor exterioare la 
școli sunt în plină desfășurare, cu promisiunea 
unui mediu mai sigur și mai plăcut pentru studiu 
și joacă. Este un demers foarte important pentru 
comuna noastră. 

Modernizarea bazelor sportive din Remetea 
Mare și Ianova sunt, de asemenea, prioritare 
pentru dumneavoastră!

Da, sunt mândru să vă anunț finalizarea 
cu succes a modernizării terenului sintetic din 
Ianova. Continuând în aceeași notă de progres, 
următoarea noastră prioritate este îmbunătățirea 
infrastructurii sportive, prin modernizarea ba-
zelor sportive din Remetea Mare și Ianova, pro- 
iecte ce vor începe în curând. Doresc să mulțumesc 
tuturor celor implicați pentru sprijinul acordat și 
vreau să vă asigur că angajamentul nostru față de 
comunitate rămâne neclintit.

Pentru copiii comunei ce ați pregătit?
De curând am finalizat modernizarea parcu-

lui de la intrarea în Ianova: aleile pietonale sunt 
acum gata de folosit, iar noi foișoare și băncuțe 

Zi frumoasă de septembrie, în care reîntâlnirea cu viceprimarul comunei Remetea Mare, domnul Cosmin 
Chira, mi-a făcut o deosebită plăcere, în dialogul nostru vorbind despre ultimele proiecte încheiate în 

această vară toridă.
îi așteaptă pentru momente de odihnă și distracție în aer 
liber. În perioada următoare, ne extindem eforturile de 
îmbunătățire și la celelalte locuri de joacă din comună.

Știm cu toții că traficul rutier în comuna dum-
neavoastră este mare...

Luna trecută am marcat un nou pas spre un trafic mai  
sigur și mai eficient: marcajele drumului comunal 62 între  
Remetea Mare și Ianova au fost reîmprospătate. Această  

modernizare va asigura o vizibilatate îmbunătă-
țită și o siguranță sporită, mai ales pe timpul călă- 
toriilor nocturne. De asemenea, am început lu-
crările de asfaltare în cartierul nou din Ianova. 
Pentru a asigura o desfășurare optimă și în sigu-
ranță a lucrărilor, rog pe toți consătenii să sprijine 
aceste lucrări evitând parcarea autoturismelor la 
mai puțin de doi metri de partea carosabilă. 

Domnule viceprimar, lucrările la capelele 
din comună au intrat pe ultima sută de metri?

Renovarea exterioară a capelelor din Reme-
tea Mare și Iavova a fost finalizată. În cel mai 
scurt timp, atenția noastră se îndreaptă spre 
îmbunătățirea infrastructurii de transport - vom 
începe repararea și modernizarea stațiilor de 
autobuz. De asemenea, ne angajăm să lucrăm 
pentru a adăuga noi stații și a extinde rețeaua de 
trasee de autobuz atât în Remetea Mare, cât și 
în Ianova, pentru a facilita accesul și mobilitatea 
locuitorilor.

Domnule viceprimar, vă mulțumesc pentru 
acest dialog!

Și eu vă mulțumesc și vă mai aștept pentru a 
discuta și despre viitoarele proiecte!

Nervi de toamnă 
George BACOVIA 

E toamnă, e foşnet, e somn… 
Copacii, pe stradă, oftează; 
E tuse, e plânset, e gol… 
Şi-i frig, şi burează. 

Amanţii, mai bolnavi, mai trişti, 
Pe drumuri fac gesturi ciudate – 
Iar frunze, de veşnicul somn, 
Cad grele, udate. 

Eu stau, şi mă duc, şi mă-ntorc, 
Şi-amanţii profund mă-ntristează – 
Îmi vine să râd fără sens, 
Şi-i frig, şi burează.
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

 Două sărbători - în comuna Denta

Semn de carte
Gencianu Cristean Ovidiu Liszkai

Minutul de gramatică

În limba română, articolul hotărât proclitic are forma lui şi 
se aşază în faţa tuturor substantivelor proprii masculine (lui 

Ion, lui Robert, lui Rex etc.) și în faţa substantivelor feminine de 
provenienţă străină (neologis-
melor): lui Mary, lui Caty, lui 
Vichi. Substantivele feminine 
autohtone, păstrează articolul 
hotărât enclitic (Mariei, Ilenei, 
Adelei, Ioanei etc.). 

În luna august, locuitorii comunei 
Denta au sărbătorit două eveni-

mente importante: Ruga românească din 
Denta, care a avut loc în data de 15 şi 16 
şi Ruga sârbească din 28 august. De or-
ganizarea activităţilor din aceste zile de 
sărbătoare s-a ocupat Consiliul Local 
Denta şi Primăria Denta reprezentate de 
domnul primar Petru Tapanov şi doam-
na viceprimar Baniaş Maria Marta. Mai 
întâi, a fost susţinută tradiţionala slujbă 
la Biserica Românească de către preotul 
paroh Miloş Achim Nicolae, apoi, de 
preotul paroh Maletici Jivoine, slujba ce 
aminteşte de sfinţirea hramului Bisercii 
Sârbeşti, la care au participat autorităţile 
locale şi credincioşii din comună. Către 
seară, a început jocul în parcul din centrul 
localităţii. Invitaţii, dintre care menţionăm 
pe cunoscutul interpret Sorin Dugălie şi pe 
mult îndrăgita interpretă Stana Stepanes-
cu acompaniaţi de formaţia Ava Music 
au încântat auditoriul cu diverse cântece 
tradiţionale în cadrul Rugii din Denta. 
Ruga Sârbească s-a bucurat de prezenţa 
cunoscuţilor şi îndrăgiţilor artişti Marinică 
Trocea şi Vesna Radocaj împreună cu Al-
exandar Ristici, Galin Iova, George Raj-
ko, Milan şi Marjan, care s-au ocupat de 
orchestraţie. Sărbătoarea nu s-a încheiat 
însă în comuna Denta, pentru că în data de 
8 septembrie urmează Ruga de la Roviniţa 
Mare, iar în 14 septembrie, Ruga satului 
Breştea.    

Am pus un semn în cartea vieții,
Să pot să-mi regăsesc trăirea
Atunci când anii bătrîneții 
Fura-vor toată amintirea.

Am așternut în rânduri, rânduri,
Scrise în slove întortochiate,
Atâtea vise, atâtea gânduri,
Atâtea lucruri întâmplate.

În anii care or să vină
Cu trista lor monotonie,
Va fi fărâma de lumină
Ce mintea mi-o va ține vie.

E o fereastră spre ‘napoi
Prin care voi călători în timp,
Când anii îmi vor fi prea goi,
În cel din urmă anotimp!
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU

Neculae-Ioan POP - Primar al comunei Voiteg

Din albumul comunei

Mulțumiri sincere domnului primar Nicu-
lae-Ioan Pop, doamnei director Came-

lia Fogaș și tuturor consilierilor pentru acordarea 
Diplomei de onoare Părintelui George Ioan Za-
harie pentru întreaga sa activitate - timp de 38 
de ani ca preot la Parohia Voiteg, 26 de ani ca și 
consilier și 10 ani ca profesor de religie la Școala 
Gimnazială Voiteg. Bunul Dumnezeu să vă bine-
cuvânteze pe toți cei implicați!

Ediția a XV-a a Rugii Voitegene 
care s-a desfășurat la începu-

tul acestei luni a bucurat atât gazdele, 
cât și goștii lor. La capătul celor două 
zile de sărbătoare, edilul comunei, 
domnul Niculaie Ioan Pop ne-a spus: 
„Celebrând tradițiile, cultura și valo-
rile care ne unesc, am avut ocazia să 
ne bucurăm împreună de momente de 
neuitat, alături de prieteni, familii și 
vecini. Vreau să mulțumesc fiecăruia 
dintre consătenii mei pentru prezența și 
entuziasmul arătat. Într-o lume în care 
timpul pare că zboară, astfel de eveni-
mente sunt o oportunitate minunată de 
a ne reconecta și de a ne celebra co-
munitatea. „Ruga” a fost și a rămas un 
bun prilej de a înțelege că uniți putem 
să ne consolidăm valorile și tradițiile, 
să sprijinim dezvoltarea comunei noas- 
tre și să ne implicăm activ în viața 
comunității. Aștept cu nerăbdare să ne 
reîntâlnim la viitoarele evenimente și 
să continuăm să construim împreună 
o comunitate înfloritoare”, a conchis 
domnul primar pentru jurnalul nostru.

„Voitegeana“ a participat în data de 31 august la Festi-
valul ,,Toamna aurie” - Gudurica Serbia. Felicitări copiilor 
noștri minunați, care au reprezentat cu cinste România și co-
muna Voiteg! 

Dragii noștri copii, noi vă 
dorim să învățați nu pen-

tru școală, ci pentru viață, să aveți 
mult succes și un viitor prosper! 
Vă dorim mult succes în noul an 
școlar!

Scurte știri

„Ruga a fost și a rămas un bun prilej de a înțelege că uniți putem să ne consolidăm 
valorile și tradițiile!“
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Se distribuie gratuit

,
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fericirea vine ca o rasplata a unei vieti cuvioase, iluminata de credinta!

          a ceasul la care am plecat spre Timișoara, viața se trezea 
în codrii Zărandului; coțofenele se sfădeau turbate în 
duzi, se dădeau huța, agățându-se de crengile subțiri, 

și țipau necontenit de răsuna toată pădurea, iar iepurele stârnit 
ieșea de sub tufe, se așeza pe labele dinapoi, își ștergea ochii cu 
labele și chițăia înfundat din toate puterile; vulpea se strecura 
pe furiș târându-și coada, adulmeca în toate părțile, apărea ici-
colo ca o umbră prevestitoare de rău și speria păsările care se 
ascundeau țipând în copaci, iar veverița dansa cu foc pe vârfuri, 
pretutindeni și nu era nicăieri..     

Vasile TODI

Distinse domnule profesor, într-o țară în care se bagatelizează 
rolul educativ al culturii și în care oamenii uită că ignoranța 
opacizează spiritul și reduce vizibilitatea metafizică, vă întreb: 
suntem noi, românii, tributari unei moșteniri osificate și apăsătoare?

Cred că suntem la fel ca toți ceilalți – asaltați de schimbările 
rapide și profunde la nivel social, economic, politic... Și, fără 
o gândire critică sănătoasă, fundamental clădită pe o educație 
temeinică, suntem la risc să ne rătăcim în întunericul ignoranței, 
îndepărtându-ne de standardele actuale de civilizație. Mai 
puțin de jumătate dintre români s-au vaccinat anti COVID 
în condițiile în care vaccinul a fost accesibil în mod gratuit 
- cred că acesta e un bun barometru al gradului nostru de 
civilizație. Pentru că, până la urmă, respectarea conștientă 
a recomandărilor de prevenție medicală este un parametru 
cert al gradului de civilizație al unei comunități...

Domnule profesor, recent, apelându-vă telefonic 
și aflând că sunteți în Franța, m-am gândit să vă întreb 
ce credeți că l-a determniat pe Anatole France, laureat 
al Premiului Nobel pentru Literatură în 1921, să afirme 
că: „numai femeile și medicii știu cât de necesară și 
binefăcătoare este minciuna pentru oameni”?

Este o figură de stil, fără îndoială! Pentru că onestitatea este o 
virtute fundamentală, iar minciuna trebuie stigmatizată oriunde am 
întâlni-o!

Apropo de medici, cardiomiopatia peripartum mai este și azi o 
boală de cauză necunoscută?

În ciuda progreselor extraordinare ale științei nu știm încă totul 
despre cauzele multor boli... Dar, avem tot mai multe abilități de 
a diagnostica rapid și de a prescrie tratamente eficiente în tot mai 
multe boli, fiecare zi aducând cunoștințe științifice noi despre așa- 
zisele „zone gri” ale patologiei medicale.

Umblați mult prin străinătățuri, prilej optim să vă întreb dacă 
mai este proprie noțiunea de „Terra incognita”, acum când omul a 
reușit să iasă puțin și din perimetrul planetar?

Știți bine că detaliile fac diferența, așa că fiecare lucru nou aflat 
sau perceput de simțurile noastre ne întregesc imaginea și percepția 
despre un loc pe care credeam că îl cunoaștem ca în palmă. Și ne cam 
place tuturor să descoperim sau să redescoperim, nu?

Ați întâlnit bolnavi resemnați senin de libertatea celui fără 
speranță?

Din păcate, da! Dar cred că mai degrabă e liniștea sufletească pe 
care o pogoară dumnezeirea peste suferința trupului chinuit...

Sar acum la o întrebare care, aparent, nu are nici o legătură cu 
ceea ce am vorbit până acum, și anume: aveți un aforism preferat?

Ce ție nu-ți place...
Vă lăsați sugestionat în profesie?
Da! Zilnic! Asta probabil pentru că și eu sunt chemat să-mi dau 

,

cu părerea... Deși, parcă o aud pe mamaia mea repetând-mi obsesiv, 
încă din copilărie, ceva ce ar aduce azi cu „Nu-ți da doar cu părerea, 
ci fii tu modelul!”

Deși olimpic la limba română, priveați cu interes spre Poli-
tehnică, ca apoi, la sfârșitul anilor de liceu să optați pentru 
medicină. Domnule profesor, are omul capacitatea de a se autodirija 
fundamental, de a stăpâni destinul sau este mult mai slab decât s-a 
conturat în epocile marilor entuziasme colective?

Cred că un parcurs școlar temeinic mi-a dat șansa să aleg calea 
care am simțit că mi se potrivește... Din păcate, nu am fost unul 
dintre cei care își descoperă un talent artistic sau vreo abilitate 
tehnică majoră, care să îmi ghideze unidirecțional drumul către o 
anumită carieră. Dar și dacă ar fi fost așa, munca asiduă și plină de 
pasiune rămâne ingredientul principal al succesului!

Condițiile în care vii pe lume și în lume sunt predestinate?
Nu știu și mi-e teamă că nu știe cineva cu siguranță – dar ar fi 

interesant să știm, nu?
Ne aflăm la doar câteva luni distanță de alegerile parlamentare 

și prezidențiale. După atâtea prezențe nefaste în fruntea țării are 
opinia publică de la noi educația, vocația și exercițiul politic necesar 

democrației?
Sunt un optimist incurabil, așa precum probabil 

v-ați dat seama, deci da! Cred asta! Sau poate doar sper 
că e așa?

Aș vrea să revin la tema destinului, subiectul 
întrebării mele inițiale. Se poate vorbi, realmente, de 
o asumare liberă a destinului, în deplină cunoștință 
de cauză? Mi se pare foarte important de clarificat, 

din moment ce se emite ideea că anumiți oameni și-au asumat 
liber destinul. În primul rând, ceea ce îți «asumi» este condiționat, 
determinat, este rezultatul interacțiunii unui infinit de factori. A-ți 
asuma ceea ce ți se dă, poate fi considerat o formă a libertății?

Recunosc că m-ați cam prins nepregătit din punct vedere 
filozofic ca să vă răspund la această întrebare... Așa că îmi dați voie, 
vă rog, să mă mai „blidez” conceptual?

Aș dori să rămânem vecini cu «destinul» întrebându-vă dacă 
credeți în acea fericire întâmplătoare, derivată din împrejurări 
favorabile, pe care o considerăm noroc?

Chiar credeți că poate fi ceva întâmplător când e vorba de 
fericire? Poate că fericirea vine ca o răsplată a unei vieți cuvioase, 
iluminată de credință...

Sunt tentat, în continuare, stimate domnule profesor, să vă pun 
o ultimă întrebare, ținând cont de faptul că timpul pe care mi l-ați 
rezervat este pe punctul de a se încheia, dorind să aflu ce faceți în 
timpul liber?

Fac ceea ce îmi face plăcere mie și celor dragi mie... Și vreau să 
cred că fac ce trebuie...

Strofa lunară de poezie, domnule profesor, cititorii au dreptul și 
ei la partea lor de fericire!

Dacă vorbim despre fericire, atunci vă rog să îmi permiteți să vă 
redau celebra strofa a marelui Nichita Stănescu: „Du-mă, fericire, în 
sus, şi izbeşte-mi / tâmpla de stele, până când / lumea mea prelungă 
şi în nesfârşire / se face coloană sau altceva / mult mai înalt şi mult 
mai curând.“

(va urma)
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